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CE MESAJE TRANSMITE ȘCOALA>

LA JUMĂTATEA ANULUI DE ÎNVĂȚĂMÎNT

SĂ GOSPODĂRIM SI SĂ UTILIZĂM 
METALUL CU EFICIENTĂ ECONOMICĂ

Proletari din toate țările, uniți-vâ!

ORGAN CENTRAL AL UNIUNII TINERETULUI COMUNIST

CADRAN

AU BINE
MERITAT

De pretutindeni ne vin vești 
despre inminarea insignelor de 
fruntaș în întrecerea socialistă 
pe anul 1966. Festivitatea solem
nă la care sînt în aceste zile 
martore toate colectivele de 
muncă de pe întinsul tării noas
tre face parte integrantă din 
sistemul nostru premial. Veștile 
purtate în ecouri largi, preamă
resc faptele de muncă înfăptui
te aici pe pămînturilc veșnice
lor osteneli românești. De la O- 
radea și Hunedoara in Dobro- 
gea și Suceava, pe cimpia dună
reană și podișul bănățean suc
cesele in producție care și-au 

isit inalte sinteze științifice in 
icentul comunicat cu privire la 

.ndeplinirea sarcinilor economi
ce ale anului trecut au iscat, 
prin hărnicia și talentul tradi
tional, eroi ai strungului și es
calatorului, ai docurilor noas
tre maritime și a cuptoarelor cu 
ofel fluid. Numele lor sint deja 
memorate de cei din jur, locui 
lor deja stabilit in fruntea efor
turilor noastre țintind inalte as
censiuni. Pe mulți dintre ei i-am 
cunoscut, aveau frunțile destin
se in ceasul creației anonime, 
mușchii de faur încordați pen
tru fapta constructivă, muncito
rească. Le-am văzut cu toții roa
dele întruchipate in tractoare, 
aceste statui mișcătoare ale cim- 
purilor. plămăditoare de piine, 
mare și albă, in strunguri pro
ducătoare la rîndul lor a atîtor 
bunuri care ne îndestulează 
viața, in multicolore și nesfirșite 
riuri de țesături. Gindui lor era 
și gindui nostru, al oamenilor 
din aceeași familie cărora ne

V. AEACHELIAN
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GENEZA OTELULUI

„Intilnire" prietenească cu cartea. (Biblioteca Li
ceului nr. 24 din Capitală constituie locul preferat 

pentru asemenea intilniri)

Foto: GRIGORE PREPELIȚĂ
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SPORITĂ!
CITIȚI ÎN PAG. 3-a.

Relatarea de la consfătuirea constructorilor de mașini din 
Reșița.

Vizita în Tunisia 
a președintelui 

Consiliului de Stat, 
Chivu StoicaTUNIS 3 — Trimișii speciali, N. Puicea și Nicolae N. Lupu, transmit : Vineri dimineața, președintele Consiliului de Stat al Republicii Socialiste România, Chivu Stoica, însoțit de Ahmed Mestiri, ministrul apărării naționale, a depus o coroană de flori la Monumentul de la Sedjoumi. Apoi a fost vizitat Muzeul arheologic de la Bardo, localitate situată la patru kilometri de Tunis. Inaugurat în 1888, acesta este unul dintre cele mai bogate muzee în mozaicuri romane. Exponatele de aici reprezintă o sinteză a celor mai reprezentative monumente de pe pămîntul tunisian. Sarcofage punice, statui romane, amfore grecești și obiecte din sticlă completează prețioasa colecție. A fost vizitat, de asemenea, Muzeul arab din aceeași localitate și făcînd parte din muzeul arheologic, unde sînt expuse gravuri vechi despre istoria Tunisiei, dantelărie și obiecte de aramă, bijuterii și monezi, olărie.Oaspeții români au făcut apoi o vizită la Adunarea Națională a Tunisiei. O companie a prezentat onorul, iar fanfara a intonat imnurile de stat ale celor două țări. Salutat de președintele Adunării Naționale, dr. Sadok Mokaddem, și intîmpinat cu căldură de către deputății tu-

nisieni, președintele Consiliului de Stat a rostit o cuvînta- re, care a lost în repetate rînduri subliniată cu aplauze, în continuare, oaspeții români au făcut o vizită la Oficiul național de artizanat de la Den-Dcn. Lucrătorii atelierelor i-au primit cu căldură. Aici, în ateliere spațioase, se lucrează produse tradiționale, covoare, broderii, instrumente muzicale din aramă gint etc.Oaspețiiapoi la Adunarea Națională, unde președintele acesteia a oferit un dejun la care au participat președintele Habid Burghiba, membri ai guvernului tunisian, deputați, personalități ale vieții culturale tunisiene. Dejunul ș-a desfășurat într-o atmosferă prietenească.

populare, încrustateromâni au
obiecte cu ar-
revenit

In pag. a 6-a:

tuvintarca tovarășului
Chivu stoica m Adunarea
Naționala a Republicii

Tunisia

De trei zile cutreier șantierul, căci nu ai oricînd ocazia să fii martor noi Hunedoare Curiozitatea mea zătoare datorită am fost pe-aici : tul începutului, neau temeliile siderurgic din Galați. Știu că marea acțiune și-a schitat primii pași cu o mînă de oameni — vre-o mai țin minte re, modestă, în cheta realizată de proiectări și cele peste o mie de entuziaste scrisori venite de la voluntari din toate colțurile țării îți îngăduiau să întrezărești urmarea. Pe a- tunci, colina de la Smîrdan se înălța încă pustie și părăsită, deasupra mlaștinilor dintre Dunăre și Șiret. Undeva, departe, un excavator stîrnea nor de praf subțiratic ; mult prea subțiratic ca să-ți poți imagina, văzîndu-1, cum are să arate peisajul aoesta peste cîțiva ani. Ar fi fost, oricum, cel puțin tot atît de greu, ca și cînd ai fi încercat să-ti în-

nașterii unei sau Reșițe. e și mai ar- faptului că și la începu- cînd se pu- Combinatului
zece, poate — prima încăpe- care doar made institutul

chipui invers : să vezi orașul de pe Cerna fără flăcările împărăției de foc a lui Hefaistos, fără vîlvătăile ce par a înroși din veci cerul deasupra Hunedoarei. Cine și-ar mai putea aminti de primii ațîțători ai focului ? Epoci și generații au înălțat furnalele înscrise ca niște semne de neșters în peisajul de acolo ; trebuie să cauți urmele unui secol și mai bine, dacă vrei să găsești începuturile, dacă vrei să-i reîntîlnești pe anonimii precursori, de mult poate niciodată cunoscuți, care au pus temeliile siderurgiei noastre.Aici însă, în marginea Ga- lațiului, mai văd parcă și a- cum aievea colina pustie de la Smîrdan, cu singura încăpere unde poți găsi adăpost împotriva vîntului: vagonul ; alături de el, găleata cu apă, butoaiele de benzină și, mai încolo, inginerul îngîndurat, căutînd o soluție pentru accelerarea implantării primilor stîlpi. Și aud glasul mecanicu-

uitati și cunoscuți,

(Continuare in pag. a V-a)

ȘTIINȚIFIC AL
- u-f

„Scințeii tineretului"

Pateu pagini cupritlzînd date, 

informații, ample referiri la 

unele din cele mi. noi cucerit.

ale silinței zilelor noastre

SĂ DISCUTĂM DESPRE TINERE PE, EDUCAȚIE, RĂSPUNDERI

TINUTA ÎN CONFLICT
CU PERSONALITA TEA

Un tinăr pletos trecea, cu 
mai bine de o lună de zile in 
urmă, pe o stradă din Bucu
rești. Arăta atît de neîngrijit 
incit lumea se uita în urmă, 
mirată, punîndu-și fel de fel 
de întrebări. Era evident că nu 
lipsurile materiale îl determi
naseră să uite de frizer, de 
apă și săpun. Un tovarăș, ofi
țer de miliție, fiind, pe aproa
pe, a auzit pe cineva care co
menta apariția amintită in 
plină stradă cam astfel:

— De ce-or fi tinerii de azi 
atît de lipsiți de educație 2

Sigur, a opri pe cineva în 
drum și a-l întreba de ce nu 
se spală, nu intră, la urma 
urmei, în atribuțiile celor ce 
se ocupă de ordinea publică, 
dar tovarășului ofițer i s-a 
părut nedrept că, pentru unul 
care se poartă astfel, să se

tragă, fie și în mod arbitrar, o 
concluzie nefavorabilă tinere
tului nostru, pe care îl știm cu 
toții în cu totul alte ipostaze. 
L-a oprit, deci, pe tînărul ne
îngrijit, și i-a explicat acest 
fapt.

Facultatea de Matematică- Mecanică, Universitatea București, domiciliat în București str. Grigore Mora 18, raionul 30 Decembrie prin prezenta declar următoarele ...asupra • ținutei umane :

Primiri
la Consiliul de MiniștriPreședintele Consiliului de Miniștri al Republicii Socialiste România. Ion Gheorghe Maurer, a primit vineri în audiență de prezentare pe Eliezer Doron, trimis extraordinar și ministru plenipotențiar al Izraelului la București.

In cursul aceleiași zile, președintele Consiliului de Miniștri a primit în audiență de prezentare pe Ahsan-ul-Ha- que, ambasador extraordinar și plenipotențiar al Republicii Tslamice Pakistan la București.La primire a asistat Vasile Gliga, adjunct al ministrului afacerilor externe. (Agerpres)

Tovarășului
L. I. BREJNEV,

secretar general al Comitetului Central 
al Partidului Comunist al Uniunii Sovietice

Tovarășului
NICOLAE CEAUȘESCU, 

secretar general al Comitetului Central 
al Partidului Comunist Român

Tovarășului
N. V. PODGORNII,

Tovarășului
CHIVU STOICA,

— E treaba mea cum mă 
port1 i-a replicat netunsul cu . 
tonul unui nedreptățit. Dacă 
vreți dau o declarație scrisă 
și-mi argumentez acest drept!

Vorbea cu emfază. De 
curiozitate, ofițerul l-a rugat, 
chiar, să-și noteze pe hîrtie 
argumentele. Iată ce a scris 
el:

DECLARAȚIE„Subsemnatul Kleinerman. Aurel fiul lui Lazăr și Eva,* născut la Petroșani, 21 februa-| rie 1946, student anul III la ,

Definiție: Ținuta este înfățișarea, aspectul omului printre ceilalți oameni, este un ansamblu de elemente care îi creează o personalitate a sa, aparte de a celorlalți oameni, dar numai comparativ cu aceștia.
Observație : Evident, în cele ce urmează nu voi pune problema unei ținute care îl coboară pe om la animal și țin să subliniez la acesta că părul mare (netuns) nu intră în a- ceastă categorie, voi demonstra acest lucru în cele ce ur- 

i. mează.
Propoziție : Ținuta individu

lui, (în cele ce urmează nu mă voi referi decît la ținuta omului, a sa, și nu la o ținută globală, privită la întreaga omenire), este direct dependentă de personalitatea sa.
Demonstrație : Evident, din definiția ținutei rezultă că ea este formată din elemente ca : tunsoarea, îmbrăcămintea, curățenia... Mă voi ocupa în special de tunsoare, urmînd ca toate celelalte elemente să fie analizate în același mod.După cum se știe, părul corpului este o rămășiță atavică a dezvoltării sale, păstrîndu-se tocmai în locul cel mai ocolit de îmbrăcăminte, dar și cel ce simbolizează în cea mai mare

I. BELDEANU

, l (Continuate in pag. a V-a)

Laboratorul central de cerce
tări pentru anvelope, cu sediul 
la Uzina „Danubiana" din Ca
pitală. Se determină proprietă
țile statice și dinamice ale com
poziției de cauciuc ce intră in 

structura anvelopei

foto î AGERPRES

președintele Prezidiului Sovietului Suprem 
al U.R.S.S.

Tovarășului 
A. N. KOSIGHIN, 

președintele Consiliului de Miniștri al U.R.S.S.Dragi tovarăși,în numele Comitetului Central al Partidului Comunist Român, al Consiliului de Stat, al Consiliului de Miniștri ale Republicii Socialiste România și al întregului popor român, vă transmitem dumneavoastră și prin dumneavoastră întregului popor sovietie felicitări cordiale cu ocazia celei de-a XlX-a aniversări a semnării Tratatului de prietenie, colaborare și asistență mutuală dintre Republica Socialistă România și Uniunea Republicilor Sovietice Socialiste.Sîntem convinși că relațiile de prietenie șt colaborare frățească statornicite între țările noastre se vor dezvolta Gontinuu pe baza principiilor marxism-leninismului și ale internaționalismului socialist, în interesul popoarelor noastre, al cauzei socialismului și pădi.Vă urăm, dragi tovarăși, dv. și poporului sovietic, noi și însemnate succese în opera de construire a comunismului, în lupta nobilă pentru apărarea păcii în lumea întreagă.
NICOLAE CEAUȘESCU 

secretar general al Comitetului
" Central al Partidului Comunist Român

CHIVU STOICA 
președintele Consiliului de Stat 

al Republicii Socialiste România

ION GHEORGHE MAURER 
președintele Consiliului de Miniștri 

al Republicii Socialiste România

București, 3 februarie 1967.

președintele Consiliului de Stat 
al Republicii Socialiste România

Tovarășului
ION GHEORGHE MAURER, 

președintele Consiliului de Miniștri 
al Republicii Socialiste RomâniaDragi tovarăși,In numele Comitetului Central al Partidului Comunist al Uniunii Sovietice, al Prezidiului Sovietului Suprem al U.R.S.S., al Consiliului de Miniștri al U.R.S.S. și al întregului popor sovietic, vă transmitem dv, poporului frate român, felicitări cordiale și urări de bine cu prilejul celei de-a 19-a aniversări a semnării Tratatului de prietenie, colaborare și asistență mutuală între Uniunea Sovietică și Republica Socialistă România.Experiența anilor care au trecut a demonstrat că acest tratat, întemeiat pe mărețele idei ale marxism-leninismului și principiile internaționalismului socialist, constituie baza de nădejde a dezvoltării și întăririi relațiilor de prietenie strînsă și a colaborării multilaterale între popoarele sovietio și român, slujește cu succes cauzei construirii socialismului și comunismului în țările noastre, întăririi unității și coeziunii țărilor comunității socialiste.Cu prilejul acestei date remarcabile, vă dorim dv., dragi tovarăși și tuturor oamenilor muncii din Republica Socialistă România, noi succese în construirea socialismului, în lupta pentru pace trainică și prietenie între popoare.

L. BREJNEV
secretar general al C.C. al P.G.U.S,

N. PODGORNII 
președintele Prezidiului Sovietului 

Suprem al U.R.S.S.

A. KOSTGHIN
. președintele Consiliului de Miniștri - 

al U.R.S.S.
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0 PROBLEMĂ
CU... ClNTEC

Combinatul de industrializarea lemnului din Comănești, regiu nea Bacău

CUM SC DESFĂȘOARĂ ACȚIUNEA DE ÎNVĂȚARE A CÎNTECELOR ÎN ORGANIZAȚIILE
U.T.C. DIN ORAȘELE PITEȘTI Șl ORADEA

TOATĂ LUMEA-I DE ACORD : ClNTECUL ESTE UN 
ATRIBUT AL TINEREȚII, AL ENTUZIASMULUI. S-AR 
PUTEA SA EXISTE UN TlNĂR CARE SĂ NU CUNOASCĂ 
MĂCAR CÎTEVA C1NTECE ? ! Șl CUM IDEE A CA FIE
CARE TlNĂR SĂ FIE SPRIJINIT SĂ ÎNVEȚE CÎNTECE 
DE MASĂ ORI POPULARE ȘI-A FĂCUT LOC TOT MAI 
MULT IN RlNDUL ORGANIZAȚIILOR DE BAZĂ ALE 
U.T.C., S-AR PĂREA CĂ TOTUL MERGE BINE. NUMAI 
CĂ ÎNDEMNUL ACESTA, CARE A GĂSIT IN UNELE OR
GANIZAȚII OAMENI PUȘI PE FAPTE, NU A IZBUTIT 
SĂ-I ÎNSUFLEȚEASCĂ CHIAR PE TOȚI, CEL PUȚIN 
AȘA REIESE DIN RELATĂRILE CORESPONDENȚILOR 
NOȘTRI DIN REGIUNILE ARGEȘ ȘI CRIȘANA.Am reținut din vorbirea curentă a multor activiști U.T.C. o propozițiune, un îndemn diurn : „Să învățăm cîntece, tovarăși" Mai mult chiar. M-am convins din discuțiile avute că mulți dintre ei ar putea să susțină chiar dizerta- ții ample despre însemnătatea învățării de cîntece și influența lor asupra stării de spirit a tinerilor. Acest aspect l-am întîlnit, bunăoară, la Comitetul orășenesc Pitești al U.T.C. Am stat de vorbă cu tov. Ion Iile, prim secretar. De la dînsul am aflat:

— Adunările generale con
stituie un bun prilej pentru 
tinerii noștri de a se afirma 
prin cîntec. De asemenea, și 
acțiunile patriotice sînt propi
ce pentru învățarea cîntecelor.

— Ne gindim să organizăm 
la Casa tineretului, cu prilejul 
instruirii secretarilor, după 
fiecare zi de instructaj, o ac
țiune de învățare a cîntecelor. înarmați cu acest răspuns, ne-am deplasat la I.P.M.P.B. :

— Cîntece ? a rămas surprins secretarul comitetului U.T.C., tovarășul Ilie Marinei.

Am primit indicații. O să învățăm.Indicații s-au dat și la „Textila".
— Adunările generale, ni s-a răspuns aici, le încheiem cu „Internaționala". Cam atîta 

știm. Cît privește muzica, a- 
vem tineri la corul fabricii, 
unul în brigada artistică care 
ne mai ajută....In discuție intervine și tânărul Ion Cîrtea :

— Nu cunoaștem bine tex
tele. S-a stabilit să vină cineva de la comitetul orășenesc 
al U.T.C. să ne ajute, dar a ră
mas baltă... O să propunem la 
viitoarea adunare generală să 
luăm noi direct legătura cu 
vreun profesor. Poate așa...".Situații similare se semnalează și în organizații U.T.C. din mai multe întreprinderi din Oradea.

— Cîntecele ? — O problemă cu... cîntee ne-au răspuns direct sau mai pe ocolite secretari ai comitetelor U.T.C. de la Uzina de alumină și de la fabricile „Miorița", și „Transilvania", „Fabrica de confecții". Aproape toți invocă

o seamă de greutăți obiective, printre care: lipsa de texte, a locului unde să aibă loc repetiția etc. etc. Ca și cum ar fi vorba de cine știe ce chestiune complicată ! Poate sînt necesare și investiții ca să se strîngă la un loc zece-cinspre- zece tineri, care, după ce au învățat cuvintele, să fie ajutați de un profesor de muzică, ori de un tînăr cu cunoștințe muzicale, să învețe, într-o atmosferă de voioșie, cîteva cîntece ? ! Desigur, lucrurile nu stau așa. Adunările generale, acțiunile turistice — excursiile și drumețiile — și multe alte activități, sînt. tot atîtea prilejuri de a răspunde acestei dorințe firești a tinerilor. Doar complicarea birocratică, înlocuirea muncii vii, concrete, cu indicații generale pot transforma procesul firesc și direct al învățării cîntecelor într-o chestiune aparent greoaie și neinteresantă. Tovarășa Irina Barbely, secretara comitetului U.T.C. de la Fabrica de confecții, constata :
— Am impresia că unele 

comitete U.T.C. din întreprin
deri dovedesc lipsă de perse
verență și continuitate. Unii 
membri ai comitetelor se mul
țumesc să spună : „am încer
cat, dar nu merge, profesorii 
nu vin, tinerii se plictisesc, 
nu se poate rezolva"....Subscriem întrutotul acestei constatări.La Comitetul orășenesc

Oradea al U.T.C. nu se poate spune că nu s-au luat cîteva măsuri pentru promovarea cîntecului în rîndul tinerilor. Indicații s-au dat... și la ziua secretarilor, și cu prilejul diverselor instruiri. Ba au fost chiar repartizați profesori care să-i învețe pe tineri să cînte. Dar măsurile nu s-au îndeplinit singure, așa cum probabil s-a sperat, fiindcă secretarii și instructorii săi n-au urmărit cum se realizează în practică sarcinile transmise. Se pare că tovarășii de aici își freacă mîinile mulțumiți cu simplul fapt că la sfîrșitul unei adunări se intonează o strofă din „Internaționala".Ce-ar trebui făcut ? Măsurile luate (dintre care unele sînt bune) trebuie urmărite și aplicate în practică. Simpla repartizare a profesorilor nu este suficientă, dacă nu se urmărește ca aceștia să se deplaseze intr-adevăr în organizații, dacă au ce face acolo.
Intrerupem relatările cores

pondenților noștri aici. Cele 
cîteva aspecte sînt. după păre
rea noastră, suficiente pentru 
a dovedi că simpla enunțare 
în fața tinerilor a îndemnului 
„Să.învățăm cîntece, tovarăși" 
nu este suficientă. Se cere ini
țiativă, continuitate, iar în ul
timă instanță, simț de răspun
dere față de preocuparea ce se 
află atît de mult la inima ti
nerilor.

V. RĂVESCU 
C. BEJAN

Din ancheta întreprinsă, s-au desprins șl numeroase propu
neri și sugestii. Reținem cîteva, adupindu-le la cunoștința foru
rilor de care depinde rezolvarea lor :

STELARA

INTERSECȚIE

row știimifo iwmic
— VERSIUNE PRESCURTATA —

de N. PADURARU

Consnltant științific : 
conf. dr. ION DIMA

Rezumat: Inginerul Bartolomei ți doctorul 
Pascu descind pe o planetă purtătoare de vege
tație pitică, in încercarea de a descoperi originea 

rachetei care îmbolnăvise mai mulți pămînteni.

— De ce o fi roșie și nu sinilie, ca celelalte ? întrebă 
inginerul.

— Mimetism. Stă pe solul ăsta roșcat — poate să fie 
mimetism.

— Dar și alea de colo stau tot pe sol roșcat, și-s al
bastre.
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Doctorul se ridică și merse acolo să privească, cu care 
prilej mai înălță un exemplar in aer, să-l compare cu 
celălalt.

— Atunci, cauza e racheta noastră de escortă, se în
toarse el. Nu-i vorba de o pîrjolire propriu-zisă, ci de alt
ceva. Bartolomei, trebuie să secționăm una din ramuri. 
Ce te uiți așa ? Na, fac o secțiune mică aici la capăt, să 
nu dăunăm prea mult — ia vezi că am analizatorul in 
port-ul automatului..

Bartolomei îi înmînă tăcut instrumentul, finind tot 
timpul detectorul deasupra mîinilor doctorului; reacțiile 
plantei erau de mare importanță, căci nu vedea cum o 
să ajungă la emițătorul necunoscut prin marea asta de 
plante, fără să rupă cîteva zeci de ramuri. Reacțiile, ce-i drept, puteau să se declanșeze și mai tîrzîu, dar nu puteau fi dezastruoase din moment ce rețeaua vegetală nu con
stituia un tot. După cum, la fel de plauzibil, era și faptul 
că planta putea să reacționeze și dincolo de limita de
tecției umane.

— Antociane, comunică Pascu. Pigmenți roșii, care fu
seseră albaștri pînă la aterizarea escortorului. Planta s-a 
apărat împotriva fluxului excesiv de radiații calorice, 
asta-i tot. Dar văd aici niște receptaculi interesanți, nu 
poți să aprinzi farul ?... Lasă atunci, o să încerc cu con- 
vertizorul.

Nici unul din indicatoarele detectorilor nu mișcase pînă 
acum.— Știi ce face planta asta, Bartolomei ? In primul rînâ este, evident, radiofagă, și cred că pînă in urmă o să de
vină numai radiofagă. însă descompune oxidul de alumi
niu și captează oxigenul cu perișorii ăștia mărunți I Dar cu ce-l descompune 7 Nu văd deloc cu ce.

— Nici n-ai să vezi. Treaba asta o fac razele cosmice.
— Deci din cauza asta e ocolită roca cromatului de 

plumb ! Mă și miram ce-s cu oazele astea de sterpăclune 
pe-aici.

— Miră-te mai puțin și spune-mi mai mult, îl rugă In
ginerul.

— Restul sînt prezumții — am nevoie de timp ca să studiez planta.

• Partiturile fiind mai puțin accesibile masei largi de ti
neri și prezența unui dirijor de cor în fiecare organizație 
fiind practic imposibilă, să fie realizate discuri conținînd 
cîntece patriotice și revoluționare. Interesant ar fi, desigur, 
ca aceste discuri să cuprindă totodată, o suită de indicații 
metodologice pentru învățarea acestor cîntece.

• Radioteleviziunea să includă periodic in programul său o 
emisiune-lecție, destinată cîntecelor pentru tineret.

• Să fie editate broșuri de masă care să selecteze cele mai 
cunoscute cîntece revoluționare și patriotice. Broșura exis
tentă, deși reeditată anual, suferă prea puține modificări de 
conținut.

• Atenție la pliante. Un mijloc foarte bun de difuzare a 
textelor, dar care nu prea ajunge la tineri. Tirajul e de vină? 
Sau undeva pe drum a intervenit vreo defecțiune ?...

Nu sînt . cronicar plastic. Dar acum, cînd scriu despre Ion Gheorghiu, nu regret asta, pentru că mă gindesc că, dată fiind sobrietatea meseriei, un cronicar plastic trebuie să-și cenzureze entuziasmul. Eu nu sînt obligată s-o fac și, cred, de altfel, că în cazul tî- nărului pictor nici nu este nevoie. Entuziasmul înseamnă doar recunoașterea afectivă a unei evidențe. Un celebru critic francez, vizi- tîndu-ne țara și muzeele, spunea că România este o țară de pictori. Ion Gheorghiu este un exemplu în plus. Am vizitat atelierul pictorului, înarmată cu carnetul și tocul, indispensabile instrumente pentru rubrica noastră, gata să consemnez ceea ce-mi va spune despre arta lui și a altora, despe pictură și artă în general, despre...
— Iertați-mă, dar nu 

vreau și nu pot să dau 
un interviu. Vă rog să 
nu înțelegeți refuzul 
meu greșit. Nu este o 
impolitețe. Dar un pic
tor se exprimă cu pene
lul, mai puțin cu cuvin
tele. Poate greșesc, dar 
nici nu mi se pare ne
cesar. Dacă nu reușești 
să convingi pictînd...Și, cu gesturi grăbite a început să întoarcă pînzele cu fața spre mine, multe, punîndu-le ori unde găsea un loc liber. Apoi Ion Gheorghiu ' s-a retras, lăsîndu-mă în acest univers nqij, a- părut brusc, care în. primul moment m-a derutat și m-a intimidat. Iată-mă pusă în situația de a dialoga cu opera, nu cu artistul. întrebările au fost puține, iar răspunsurile văneău îndelungi. în acorduri grave, elocvente. In mu

zee sau expoziții, pinzele capătă ceva festiv, definitiv, poate puțin îndepărtat. Acolo, iri atelier, ele primeau o valență tulburătoare, de nou, de „acum terminat" chiar dacă unele erau mai vechi. în albumul dedicat pictorului, apărut la editura „Meridiane", autorul Modest Morariu spune în text, la un moment ' dat: „artistul care lansează capodopere cum pasărea cîntă este mit născut din lene și spaimă în fața eforturilor adesea dureroase ale gîndirii creatoare". Aș adăuga : miracolul

converg spre acest mod de tratare, chiar dacă o pînză se, intitulează „Furtună" sau „Marină" sau este o compoziție cu figuri. Pictura lui Ion Gheorghiu este aproape non-figurativă și totuși transmite un sentiment de vechi asimilări, profund românești, din sfera acelei arte populare cu esența în Bizanț — iconografia medievală românească: Pictorulposedă o superbă colecție de icoane pe sticlă care împodobește pereții atelierului, dar influența este definitiv înglobată și este esențială

confesiune a artistului m-a făcut să înțeleg de ce pînzele sale, după cîteva minute de contemplare, cînd pătrunzi prin acordurile de culoare pînă la sensuri nebănuit de adinei, se relevă a fi de un intens dramatism. Și m-a făcdt să înțeleg mult mai puțin cum este posibil să fie bănuit uneori Jon Gheorghiu de facilitate, să se pomenească numele său alături de „decorati- vism“.
— Este posibil — 

pentru că sînt oameni, 
chiar „de meserie" care 
au o idee cam ciudată

ternic. O știință a „punerii-în pagină" a culorii desăvîrșită — care de altfel nu suferă descripția, fură ochiul uitat în contemplație. Și totuși, pînza este patetică. Am înțeles că rigiditatea pe care o sesizasem într-o ciudată îmbinare cu lumina unui colorist de clasă, înseamnă tocmai cenzura, voința care stăpînește explozia sentimentelor
— Fără ea, spune pictorul, pînza s-ar di

zolva. Van Gogh însuși, cel mai frămîntat dintre 
pictori, a posedat-o inI cel mai înalt grad. Mai
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începe de unde efortul se sublimează, nu se mai recunoaște în nici un fel, lăsînd ochiul și sufletul în sărbătoare. Pînzele lui Ion Gheorghiu palpită de culoare vibrantă. Un albastru pe care ■ nu l-am mai văzut . nicăieri, decît, poate, în frescele noastre populare sau în icoanele pe sticlă, o gamă întreagă de roșu, verde, alb... Prima impresie este de profund pictural. Tablourile șale au o ținută calmă, o anume rigiditate chiar, pe care aș numi-o hieratism. Mișcarea pare încremenită la punctul cel mai de sus, dezvăluind tensiunea maximă, care, susținută în cadrul fix al culorii, intră așa, încă potențială, în desfășurarea ciclului ei, în nemișcare. I)e altfel și motivele alese

nu formală, referindu-se mai degrabă la sistemul de gîndire plastică, la iluminarea — ca idee — a culorii care iradiază parcă îh pînzele lui. decît la modul direct, plastic de tfxpritnare. Acesta rămîne al său, numai al său, recognoscibil oriunde, chiar intr-o mare expoziție colectivă.
— Pentru că, îmi spune Ion Gheorghiu — 

totul este „să scapi" ; să 
scapi de „florile" lui 
LuchiaUr de f,mărul" lui 
Cezanne, de „ghitara," 
lui Braque și așa mai 
departe. Imitația, de ce 
n-am spune-o, furtul 
uneori,- este de o tristă 
inutilitate. Sînt pictor 
pentru că nu pot altfel. 
pentru că numai-așa mă 
pot exprima pe mine — 
or, asta nu se poate de
cît cu propriile mele 
mijloace, nu pot lua sis
temele de exprimare ale 
altei gîndirii pentru că 
ele nu- sînt decît ale ei, 
ar fi un fals, gestul în
suși de a picta, de a te 
exprima, deci, se anu
lează.Acest raport la intima

, despre dramatism. A- 
cesta ar trebui neapărat 
acuzat, exprimat în ges
turi patetice. Dar, uita- 

ți-vă — îmi spune pictorul — la aceste icoane 
pe sticlă, care exprimă 
sufletul poporului nos
tru. Aici, o scenă dra
matică : mama, și fiul 
răstignit. Fața mamei 
are trăsăturile aproape 
nemodificate, durerea 
împietrită a chipului nu 
este sesizabilă imediat', 
e ascunsă în nemișcare. 
Nimic din VcprestdntsmUt' 
violent al unui Grune- 
wald, de. pildă. Sufletul 
românului își . ascunde 
adîncimile într-o mare și fascinantă discreție. 
Poetul însuși, în Miori
ța — spune „ți la nunta 
mea, a căzut o -stea" — 

•>nu-și explică cu false 
gravități moartea. Cred 
că, în planul artei, asta 
se cheamă poezie.Itni rămăseseră ochii la o „Marină", aproape luminoasă, o mare albastră, intens albastră și albă, cu un alb iri- zant, iar deasupra poate pe cer. un verde pu-

ales la spiritele înclinate 
la o violentă confesie,. 
ea este obligatorie. Pen
tru că un artist suportă 
două naturi. Cea boga
tă, nestăpînită, fosfo-" 
rescentă — barocă 
cealaltă,, rațională, pu
ternică, tenace, care o 
modifică pe prima, obli- 
gînd-o.Ion Gheorghiu a avut de curînd o expoziție încununată de elogii în Franța. S-a vorbit de originalitate, de culoare, de ptrfcrjnaiitate. nia este o țară de pictori, Ion .Gheorghiu este un exemplu în plus. M-am despărțit greu de pînzele pare-și cpntinu- au confesiunea. Și-mi pare foarte bine că nu sînt cronicar plastic și nu trebtlie să-ini cenzurez entuziasmul.

— Regret că ple!' 
dezamăgită — pentru EU~ 
nu v-am acordat inter
viul solicitat. Nu știu 
să vorbesc despre pic
tură.De fapt, avusesem un dialog rar.
SMARANDA JELESCU

CONFRUNTĂRI LITERARE

La plimbare cu săniuța

— Atunci conserv-o cumva și vino după mine la rache- 
toplan. Fac raportul preliminar către astronavă. Și vezi, nu-fi uita pistolul acolo jos, doctore...

Atmosfera era cite se poate de limpede dacă stătea să se gîndească la norii de pulbere de bauxită care pluteau deși în apropierea zăcămintelor de pe Pămînt. Probabil 
că pulberea era fixată la sol de rețeaua vegetală, sau că 
nu existau curenți de convecție serioși.

Unul din automate îl însoți pe Bartolomei pînă sub 
scutul magnetic al rachetoplanului. In cabină așteptau la 
teleradon, cu frunțile încrețite de temeri, cei doi oameni rămași pe orbită. Bartolomei nu înțelese dintru început 
de ce chipurile de pe ecran cască cu înfricoșare ochii — se 
privi pe sine în oglindă — pînă cînd Taut întrebă gîtuit 
ce s-a întîmplat cu doctorul. Și nu-l crezură decît pe jumătate atîta timp cit nu-l uăzură ei însuși pe Pascu. „Mă 
flatați", mormăi doctorul întorcîndu-se sub obiectiv și pe o parte și pe alta, să le arate că nu-i lipsește nimic, nici măcar pistolul pus pe sol.

Doctorul fu prompt și rapid de data asta; după ce 
conservă planta în condiții de mediu identice, luă ini
țiativa și coborî la sol tancheta cu pernă de aer, fără să uite s-o încarce cu cele două automate de securitate. 
II deruta emisia necunoscută ; după invariabilitatea ei și 
lipsa reacțiilor la toată gălăgia făcută, doctorul deduse că 
emițătorul nu e supravegheat de vreo ființă ; sau că ființa 
nu era în măsură să mai controleze emițătorul. Or, asta 
complica urît situația. Reacțiile unui creier electronic 
care poate dispune de o sursă oarecare de energie, sînt 
imprevizibile în absența îndelungată a controlului. Și cea 
mai bună dovadă o constituiau roboții pămîntești trimiși 
în explorare, care nu degeaba erau distruși după un 
timp în funcție de gradul lor de complexitate.

Rachetoplanul și escortoarele își aprinseră de data asta toate farurile, concentrîndu-le pe îngrămădirea de stînci 
de la 300 m distanță, de unde se emiteau semnalele. Bar
tolomei ridică tancheta la un stat de om înălțime și cînd 
văzu trîmba uriașă de praf roșu care izbucni sub jeturile 
ie aer, aproape că-l umflă risul; uitaseră amîndoi de pă
tura subțire de praf de pe sol. Atunci lăsă tancheta pe
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sol, cobori plugul și începu să înainteze cu 5 km/oră, în- 
lăturînd plantele de sub șenile. Pe urmă reduse viteza la 
3 km, căci stîrneau totuși prea mult praf în urmă

— Doctore, ar fi preferabil să rămîi la rachetoplan pî- nă-ți fac eu semn.
— De ce ?
— Dacă devin eu indisponibil, să poți continua cerce

tarea.
— Preferabil ar fi să lucrezi prin „700", nu să te errpui 

capriciilor unui robot, mormăi Pascu. Nu sînt de acord 
să faci explorarea de unul singur.

— Atunci — rămîne în vigoare înțelegerea eu armele— 
Nu tragi I

— Nu fii absurd.
— Uite, ca să te liniștești... Vezi că fin mereu mina 

stingă pe butonul ăsta verde; presupune că sîntem ata
cați, deși oamenii confundă deobicei respingerea cu atacul. Pentru asta, creierul robotului de colo emite în cod un ordin, care este executat de una din părțile compo
nente. Antena noastră pe care o vezi bîțîindu-se în față, 
va capta ordinul în cod, îl va inversa automat și-l va transmite robotului, anulînd acțiunea indezirabilă res
pectivă. Da, acțiunea se anulează prin inversarea codului 
care a ordonat-o, asta voiai să întrebi, nu? E o cerință 
elementară de construcție, am întîlnît-o la toate meca
nismele extra-terestre de pînă acum. Hai Pascule, nu porni o discuție pe teme de improbabilitate...

— Dar eu voiam să te întreb altceva, ce mă învinuiești, degeaba ? Dacă contracarezi automat acțiunile indezira
bile, atunci de ce mai tit mîna pe buton ?— Păi... fiindcă antena captează orice cod și n-am nici un interes s-o las să blocheze toate acțiunile robotului. 
De unde să știm noi care e cea indezirabilă ?

— Cum, te aștepți întît să vezi și pe urmă declanșezi blocajul 7 strigă înspălmîntat Pascu.
— Exact, iubite doctor
— Aștepți deci să te dezintegreze — să te facă pulbere, 

să te... și pe urmă iei contramăsuri 7 Asta-i sinucidere, 
Bartolomei l

(Va urma)
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în curînd va apare în li
brării „Confruntări literare", 
un volum al criticului George 
Ivașcu. l-am adresat autoru
lui cîteva întrebări.

— Care este semnificația 
titlului cărții ?— Nu alta, decît aceea explicată în nota introductivă : reprezentînd o selecție din ansamblul unei activități de peste 3 decenii, studiile și articolele cuprinse în volum implică și sugerează o confruntare mai întîi între data (la unele — din 1935 sau din anii războiului) cînd au apărut in ziare sau reviste precum Manifest, Jurnalul lite
rar, însemnări ieșene. Timpul sau Vremea și epoca prezentă ; în al doilea rind. între opiniile, de atunci sau de a- cum. ale autorului și opiniile de atunci și de acum, ale altor autori. Cu alte cuvinte o confruntare în multiple sensuri. din unghiul de perspectivă spre care e solicitat cititorul astăzi.

— In acest caz, secvențele 
„Atitudini", „Retrospectivă", 
„Momente ale ideologiei lite
rare", „In contemporaneitate" și „Perspective" își au un rost 
precis circumstanțiat...— Nu știu dacă at'it de precis, oricum ele înlesnesc cititorului situarea deopotrivă în timp cît și din punct de vedere tematic marcând o a- nume semnificație. Dacă, de pildă, cele cîteva articole despre critica literară din anii 1935. 1936 sau 1941 consemnează atitudini specifice acestor ani, articolul „Critica — pîrghie a vieții literare", din 1965. vrea să marcheze rosturile criticii literare în vremea noastră. Alte exem

ple : un articol despre Dobro- / geanu Gherea. din 1935, apa-iv re în confruntare cu altul, - din 1966 „Gherea — rrjoment de sinteză" ; Goga din 1939,.*- în confruntare (si în complex-? tare) cu o retrospectivă diff' 1966 ; o cronică la „Vâlorile”^- lui Ralea din 1935 se conjugă'- cu un articol de sinteză asiP" pra lui Ralea — Critic literar, din 1964. ș.a.m.d.— în sumarul volumuty;/^ 
citim și titluri de articole șți’i 
studii de sine stătătoare, ctțtâ,'. 
adică, nu au un corespondent.. 
anterior... t>M 3D— Desigur, dar acestea , =prilejui o „confruntareSjiers alt sens și în altă direcție. „Patriotismul lui EmlnesțSfj.'* împreună cu „SătehogfifH*' ideilor", de pildă, reprezifrt? o încercare de a repune anii noștri unele probierftfe^e-V gate de ideologia și, res șc'-'1 tiv. arta marelui pofefusu^țj diul despre începuturile.cmi^: cii literare românești vrqaf^' marcheze poziția de recon^u-», derare creatoare a ideologie) noastre culturale și jițerâjft, din prima jumătate aj-șeq, XlX-lea, voind, totodată, u„ ea- - demonstreze, mai cupriaz^of, j că înainte de MaioBașgu '■ Gherea. critica noastră jiter»^ ră are destui și interesentLi înaintași.- mn.In esență; aceste „c6hfrun-*l țări literare" sînt, tu său fără voia autx3rtilirf,-"'0''J oglindă, un' reflecWi,'”mordrt'j Rămîne de văzut îii’cfr 'mSsti-*1" ră va fi el ihtei*esanr''sSir~ plicticos. agreabil sau deza-,.. greabil pentru cititor. Căci el — cititorul — e acela care , decide în primă ca și în ultimă instanță.

MIHAI SAVA



SĂ GOSPODĂRIM $1 SĂ UTILIZĂM METALUL
CU EFICIENTA ECONOMICĂ SPORITĂ!

RELATARE DE LA O AMPLĂ CONSFĂTUIRE 
CARE A AVUT LOC ZILELE TRECUTE LA REȘIȚA

Uzina constructoare de mașini Reșița a început cel 
de-al doilea an al cincinalului sub semnul unei munci 
febrile, creatoare, pentru traducerea în viață a sarci
nilor trasate de plenara C.C. al P.C.R. din 21—23 de
cembrie 1966 privind creșterea calitativă a întregii ac
tivități economice. în spiritul sarcinilor reieșite din ple
nară, din cuvîntarea rostită de tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, secretarul general al C.C. al P.C.R., comite
tul de partid al uzinei a efectuat un amplu studiu, an- 
trenînd în această acțiune cei mai buni specialiști, asupra 
posibilităților de gospodărire și utilizare complexă a 
metalului.

Concluziile acestui studiu au fost supuse unei dez
bateri ample în cadrul unei consfătuiri pe uzină. Pro- 
iectanți, cadre tehnice din serviciile de concepție și 
funcționale, șefi de secție și maiștri, secretari ai organi
zațiilor de partid și U.T.C., președinți ai comitetelor 
sindicatelor, muncitori fruntași și inovatori au analizat 
multilateral — de la proiectare pînă la realizarea pro
dusului finit — posibilitățile de gospodărire și utiliza
re mai bună a metalului în uzină, au scos în evidență 
numeroasele rezerve existente, au insistat asupra măsu
rilor și căilor ce trebuie adoptate pentru a valorifica

ai bine metalul — această „pîine“ a industrie mo

derne. Participanții la dezbatere au pornit de la rezul
tatele uzinei — care a realizat în 1966 dintr-o tonă de 
metal prelucrat și livrat o producție marfă în valoare 
de 160 933 lei — și au ajuns la concluzia, pe baza acestei 
analize, că anul 1967 trebuie să marcheze o creștere a 
tehnicității produselor uzinei, o reducere a greutății lor 
proprii și, evident, o sporire a valorii lor de desfacere.

Acest spirit entuziast și laborios de lucru a animat și 
tinerii uzinei. Organizația U.T.C. din uzină, prin cuvîn
tul secretarilor organizațiilor de bază din principalele 
servicii și secții, a afirmat în consfătuire hotărîrea ce
lor peste 2 000 de tineri care activează în toate compar
timentele unde se lucrează cu metal, de a parti
cipa cu tot entuziasmul și spiritul lor creator la îndepli
nirea sarcinilor trasate de partid, de Plenara C.C. al 
U.T.C. din ianuarie 1967 privind folosirea cu eficiență 
maximă a materiilor prime, și în primul rînd a metalu
lui. Angajamentul stabilit de colectivul uzinei în acea
stă consfătuire, de a realiza o economie de metal în acest 
an de peste 500 tone, a devenit — prin cuvîntul secre
tarilor organizațiilor U.T.C., a cadrelor tehnice și a mun
citorilor tineri participanți la consfătuire — un anga
jament la înfăptuirea căruia se consideră mobilizați toți 
tinerii uzinei.

paschi a înfățișat consfătuirii preocuparea I.P.E.E. pentru adoptarea unor soluții con- structiv-economice cu parametri tehnici care să situeze agregatele și hidroagregatele aflate în curs de proiectare la nivelul celor fabricate în alte țări.
— Vreau să-l asigur 

pe tovarășul inginer șef 
— a intervenit in dis
cuție și ing. DAN BRE- 
TAN, secretarul organi
zației de bază U.T.C. de 
la I.P.E.E. — că iniția
tiva tinerilor reșițeni va 
fi îmbrățișată de toți 
proiectanții tineri. Răs
punsul nostru va fi un 
răspuns de lucru. Am 
hotărit în acest scop să 
organizăm o sesiune 
tehnico-științifică a ti
nerilor proiectanți pe 
care s-o consacrăm in 
întregime căilor și me
todelor de economisire 
a metalului in proiec
tare.

Organizația U.T.C. din 
institutul nostru va sta
bili și alte măsuri — 
în urma consultării tu

turor tinerilor — pen
tru aplicarea inițiativei 
lansate în consfătuirea 
de azi.Inginerul Dan Bretan s-a oprit în cuvîntul său și asupra relațiilor dintre I.P.E.E. și institutele centrale colaboratoare. Observațiile sale, întemeiate pe experiența de mai mulți ani, ar trebui să rețină atenția celor în cauză.

— Socotesc că este 
necesar să se aibă in 
vedere economisirea și 
utilizarea rațională a 
metalului încă de la sta
bilirea temei de proiec
tare. Pentru agregatul 
de 570 kW destinat 
centralei electrice Lu
duș — ca să dau un sin
gur exemplu — I.S.P.H. 
București a impus 
proiectarea unui tip de 
turbină „Kaplan", deși 
alegerea unei mașini de 
tip clicoidal ar fi condus 
la un consum mult mai 
redus de metal iar a- 
gregatul ar fi avut prac
tic aceleași caracteris
tici energetice.

Ce arată 
o „radiografie"

Consfătuirea care a avut loc la Uzina constructoare de mașini din Reșița a dovedit că întreg colectivul de muncitori și specialiști este puternic preocupat de găsirea căilor pentru o rr i bună valorificare a n ralului, că există, re- 
zî ’’e de competență u- mană care pot să asigure realizarea unui asemenea obiectiv de stringentă necesitate....O „radiografie" a metalului ? Exact. Chiar dacă termenul vi se pare impropriu, acesta a fost spiritul în care s-a a- nalizat consumul de metal. Concluziile acestei „radiografii" le-a prezentat în consfătuire tovarășul ing. MIRCEA GOLUMBĂ, secretarul comitetului de partid.

— Bilanțul uzinei pe 
anul 1966 — spunea el 
— indică la toți indica
torii semnul plus. 23,7 
milioane peste plan la 
producția globală, 35 
milioane lei la produc
ția marfă, 3 milioane lei 
economii peste plan la 
prețul de cost.Ajuns aici, secretarul comitetului de partid a făcut o pauză. A formulat apoi o întrebare care avea să fie punctul de plecare al întregii dezbateri. întrebarea suna cam așa : repre
zintă aceste cifre poten
țialul maxim al uzinei 
noastre? în locul unui răspuns imediat care, e- vident, putea fi ușor dat, secretarul comitetului de partid a trecut la o argumentare „pe viu" a acestuia.

— Să ne oprim, de 
pildă, numai asupra u- 
tilizării metalului. Ba
lanța pare echilibrată. 
De o parte — impor
tanțe economii de metal. 
Ani redus greutatea hi- 
droagregatelor cu 2,49 
kg' metal pe kW, am 
sporit randamentul tur
binelor de aburi de 6 
MW cu i—2 la sută, am 
mărit stabilitatea în 
funcționare a motorului 
Diesel. Am obținut im
portante economii de 
generatori electrici și 
utilaj metalurgic — de 
peste 1800 tone. De 
cealaltă parte — con
sum exagerat de metal 
la unele ansamble și 
subansamble. Putem și 
trebuie să facem ca ba
lanța noastră să indice 
în ambele talere o eco
nomicitate maximă.Proiectanții, tehnologii, șefii de secție și maiștrii participanți la consfătuire sînt invitați să rețină cu atenție cî- teva produse și repere pentru a se putea pronunța. în cadrul discu

țiilor, asupra modalităților de reducerea lor în greutate, a îmbunătățirii tehnologiei lor de fabricație.
— Unele din produ

sele și subansamblele pe 
care le fabricăm — tre
buie s-o recunoaștem 
deschis — au îmbătrî- 
nit demult. Compresoa- 
rele, turbinele cu abur 
și turbinele hidraulice 
au — in comparație cu 
produsele similare fa
bricate în alte țări — 
un consum ridicat de 
metal pe unitatea de 
putere. Pentru unele pie
se ale motorului și bo- 
ghiului L.D.E. care au o 
greutate mai mare decit 
cea prevăzută în docu
mentație, nu există nici 
un fel de justificări. 
Aceeași situație există și 
la motoarele electrice

— tipul 85 kW — care 
au o greutate finită de 
13,8 kg, cu 3—5 kg mai 
grele decît cele realiza
te in alte întreprinderi 
din țară".

Cele mai mari pier
deri de metal care se 
înregistrează în uzina 
noastră au ca sursă 
principală: tehnologia
— fie depășită, necores
punzătoare — fie dato
rită nerespectării ei. 
Anul trecut, din cauza 
nerespectării tehnologii
lor de fabricație sau uti
lizării unor tehnologii 
învechite, s-au realizat 
pierderi de metal prin 
rebuturi și remanieri de 
circa 2 500 tone...în cuvîntul său, secretarul organizației de partid a subliniat rolul care revine organizațiilor obștești din uzină, precum și cadrelor teh- nico-inginerești, tuturor muncitorilor în utilizarea complexă a materiilor prime și materialelor, în realizarea unor sporite economii de metal.

Răspunsul plenar 
al tinerilor

Ion Bugă, secretarul comitetului U.T.C., știa cu cîteva zile înainte de consfătuire A trecut în acest timp prin toate serviciile și secțiile uzinei, s-a consultat cu specialiști și tineri. A adresat peste tot această întrebare : Cum și pe ce 
căi pot contribui tine
rii la gospodărirea și 
utilizarea mai rațională 
a metalului ?Ascult cu atenție cuvîntul lui în consfătuire și-am impresia că, de fapt, ascult cuvîntul celor peste 2 000 de tineri ai uzinei. Secretarul comitetului U.T.C. înfățișează un program de acțiuni concrete pentru fiecare loc de muncă, pentru antrenarea tuturor tinerilor în acțiunea de valorificare a tuturor rezervelor de economisire a metalului.

— Organizația noastră 
U.T.C., arată ION BU
GA, va face totul pen
tru ca — așa cum a in
dicat plenara C.C. al 
U.T.C. din ianuarie — 
toți tinerii uzinei să fie 
mobilizați în acțiunea 
de gospodărire a meta
lului, de utilizare efi
cientă a acestuia, de ba- 
rare a căilor oricărei ri
sipe.Cuvîntul secretarului comitetului U.T.C. este urmărit cu interes. Cei prezenți la consfătuire știu că, în 1958, organizația U.T.C. a pornit o inițiativă cu ecou în

toată țara, dar, în primul rînd, aici, în uzina lor. Inițiativa se intitula atunci: „Să gospodărim 
cu grijă metalul, pentru 
înflorirea patriei socia
liste în anii care au trecut de atunci, organizația U.T.C. și-a făcut un titlu de onoare din a mobiliza toți tinerii muncitori, tehnicieni și ingineri în această acțiune valoroasă pentru gospodărirea metalului.

— Analizînd rezulta
tele obținute pînă acum 
— continuă secretarul 
comitetului U.T.C., — tn 
spiritul plenarei C.C. al 
P.C.R., ne dăm seama că 
acțiunea inițiată de noi 
în * 1958 trebuie lărgită 
și completată cu noi 
obiective, care să mobi
lizeze tineretul pentru 
a-și aduce o contribuție 
și mai mare in această 
privință — in primul 
rind pe linia valorifică
rii cu eficiență maximă 
a metalului. Inițiativa 
noastră, pentru a-și atin
ge acest scop, se va des
fășura de acum înainte, 
sub lozinca : „SĂ GOS
PODĂRIM ȘI SĂ UTI
LIZAM METALUL CU 
EFICIENȚA ECONOMI
CA SPORITA !“Noua inițiativă este a- probată prin aplauze. Gestul, născut spontan, este o recunoaștere a prezenței active a organizației U.T.C. în înfăptuirea unui obiectiv central al activității economice. Pentru el

existau acoperiri în fapte dinainte. Altele se conturau acum, tot mai exact, din cuvîntul secretarului organizației U.T.C.
— Consultarea pe care 

am avut-o cu tinerii, cu 
specialiștii — spunea a- 
cesta — ne-a permis să 
conturăm și modalitățile 
practice prin care or
ganizația U. T. C. va 
antrena toți tinerii in a- 
ceastă acțiune. Am sta
bilit ca tinerii din ser
viciile de concepție să-și 
aducă contribuția la re
ducerea consumului spe
cific de metal prin rea
lizarea măsurilor preco
nizate de conducerea 
uzinei, privind reproiec- 
tarca unor repere și 
produse cu greutăți pro
prii mari, prin întocmi
rea unor proiecte de ca
litate, prin revizuirea și 
modernizarea tehnolo
giilor de fabricație de
pășite. Organizațiile 
U.T.C. din sectoarele 
calde vor milita, în pri
mul rînd. pentru însuși
rea tehnologiei de fabri
cație, pentru respectarea 
disciplinei de producție 
în vederea reducerii, pe 
cit posibil total, a pier
derilor de metal din re
but și derogări.

Uzina noastră este o 
mare consumatoare de 
laminate. Organizațiile 
U.T.C. din sectoarele de 
debitare vor îndruma ti
nerii care lucrează în a- 
ceste locuri de muncă 
să-și perfecționeze per

manent metodele de lu
cru, să utilizeze planuri
le de croire complexe la 
toate reperele cu volum 
mare de debitare, să 
privească operația de 
debitare ca avînd ace
eași tehnicitate ca și ce
lelalte, și să adopte și 
aici, ca atare, soluțiile 
tehnice cu eficiența cea 
mai mare.

Organizația U.T.C. va 
întreprinde, pe ansam
blul uzinei, acțiuni cu ti
nerii pentru reducerea 
consumului specific de 
scule și dispozitive, pen
tru reducerea consumu
lui la materiale defici
tare — table superioare, 
bronz, alamă etc. — 
pentru valorificarea de
șeurilor în vederea uti
lizării celor folosibile și 
a predării la I.C.M. a ce
lor neutilizabilc.Secretarul comitetului U.T.C. pe uzină a prezentat un amplu tablou al căilor și posibilităților prin care tinerii vor sprijini acțiunea complexă de gospodărire și utilizare a metalului. Participanții la consfătuire. în dorința ca inițiativa organizației U.T.C. să aibă rezultate cît mai bune, au completat cuvîntul secretarului organizației U.T.C. și cu alte propuneri și sugestii, care să mărească contribuția tinerilor, a întregului colectiv, în acțiunea de înnobilare a metalului cu eficiență cît mai ridicată.

Sectoarele calde 
să nu trateze metalul 

cu... răceală

Au cuvîntul proiectanții
— Sîntem bucuroși — 

spunea în consfătuire 
tovarășul MIHAI OPAS- 
CHI, inginerul șef al 
Institutului de proiec
tări echipamente ener
getice (I.P.E.E.) — că 
tineretul din uzină și-a 
propus sarcini concrete, 
întruchipate într-o ini
țiativă atent concepută, 
și că avem posibilitatea 
să sprijinim activ acea
stă inițiativă.Tovarășul inginer șef și-a exprimat părerea că inițiativa deschide un cîmp fertil de activitate, de afirmare a capacității profesionale a tinerilor din proiectare. Organizațiile U.T.C., prin însușirea i- nițiativei, pot antrena tinerii proiectanți într-o adevărată competiție tehnică de adoptare a celor mai economice și îndrăznețe soluții constructive.

— Sînt cunoscute 
succesele obținute de 
Uzina constructoare de 
mașini Reșița în produ
cerea unor hidroagrega- 
te cu performanțe teh
nice ridicate, a continuat

vorbitorul. Noi, pro
iectanții, n-am socotit 
niciodată aceste perfor
manțe punctul terminus 
al tehnicii. Proiectele au 
suferit permanent îm
bunătățiri care au con
tribuit la reducerea con
sumului de metal. Mă 
opresc la un singur e- 
xemplu. Consumul de 
metal pe kW a fost re
dus la turbinele hidrau
lice de 7,5 kW de la 
10,25 kg la 7,78 kg.— Ce facem cu produsele și subansamblele care arată ca niște gigant! ? — întreabă cineva din prezidiu.

— Am nominalizat 
produsele și subansam
blele cu greutăți proprii 
mari și vom trece la re- 
proiectarea lor. Este 
vorba de compresoare, 
turbinele cu abur și hi
draulice care au con
sum ridicat de metal pe 
unitatea de putere. Vom 
supune reproiectării pî
nă la sfîrșitul trimes
trului I și unele ansam
ble și subansamble de 
la motoarele Diesel, de 
la boghiuri și motoare 
electrice.

Tovarășul inginer O-

Cele mai mari pierderi de metal — de ordinul a sute de tone — s-au produs anul trecut în sectoarele calde : forjă, turnătorie, oțelă- rie. Cineva a făcut, în consfătuire, următoarea remarcă : „este cazul ca sectoarele calde să nu mai trateze metalul cu... răceală". Aforismul a fost susținut de argumente. Turnătoriile de oțel și de fontă au realizat anul trecut unele piese cu o greutate, peste normative, de pînă la 30 kg. Ca să nu mai vorbim de pierderile pe tona de piese turnate sau pe șarjă, care au variat între 10 și 100 kg pe șarjă.
— Sectoarele calde 

trebuie să participe la 
acțiunea întreprinsă in 
uzină pentru economi
sirea metalului — 
arăta tovarășul ing. 
S. POLIDOR, metalur- 
gul șef al uzinei — cu 
alte rezultate decit cele 
obținute pînă acum. Sînt 
necesare pentru aceasta, 
două condiții: revizui
rea și modernizarea u- 
nor tehnologii depășite 
și respectarea cu stric
tețe a disciplinei tehno
logice. Serviciul meta- 
lurg șef este în măsură 
să dea asigurări asupra 
îndeplinirii primei con
diții. In cel mai scurt 
timp, pînă la 31 martie, 
se vor introduce in fa
bricație o serie de pro
cedee de turnare care 
asigură o calitate supe
rioară și o productivi

tate sporită : turnarea in 
cochile cu înveliș Ter- 
micem, folosirea ames
tecurilor de turnare cu 
autoîntărire, folosirea 
dezoxidanților complecși, 
reducerea maselotajului 
prin utilizarea unor pro
cedee noi de alimentare 
și de răcire a pieselor 
etc.

Insist însă să se ve
gheze cu cea mai mare 
atenție de către maiștri, 
de către organizațiile 
U.T.C. și comitetele sin
dicatelor asupra respec
tării tehnologiei de fa
bricație, disciplinei de 
producție.Secretarii organizațiilor U.T.C. din sectoarele calde, prezenți la consfătuire, au reținut cu atenție remarca făcută de metalurgul șef al u- zinei. Ei au arătat în cuvîntul lor că vor întreprinde acțiuni imediate pentru întărirea răspunderii în muncă a tinerilor, pentru respectarea disciplinei tehnologice.

— Să ne bazăm în a- 
plicarea inițiativei — 
spunea ing. ION MIUȚ, 
adjunctul șefului secției 
turnătorie de fontă — 
și pe aportul inovatori
lor. Mă gîndesc chiar 
că organizația U. T. C., 
sindicatul și conducerea 
uzinei ar putea organiza 
un concurs cu premii 
pentru inovatori. Tema 
concursului: „Utilizarea 
rațională a metalului".

el, foarte plastic, valoarea deșeurilor. Inginerul arată că numai prin strîngerea, sortarea și reutilizarea deșeurilor folosibile s-ar realiza e- conomii echivalente cu metalul necesar pentru confecționarea a zeci de produse finite (motoare electrice, compresoare etc.).
— Inițiativa ne obligă

— și acesta este un 
punct la care eu țin foar
te mult — să folosim cu 
mai mult spirit gospodă
resc sculele. Am aflat 
aici, in consfătuire, că 
avem secții în uzină care 
au consumat anul tre
cut peste 30 000 de 
cuțite de strung. Să 
facem un calcul, tn sec
ția mecanică mijlocie și 
ușoară lucrează circa 
200—250 de strungari. 
Asta înseamnă că fieca
re a consumat în anul 
trecut peste 120 cuțite. 
Ce fel de spirit gospo
dăresc au avut acești 
strungari ? Consumul de 
scule, ca întregul con
sum de metal, trebuie 
raționalizat. Fiecare 
muncitor să aibă o fișă 
inventar de scule la ma
gazie și să i se elibereze 
scule în limitele unui 
consum normal — a în
cheiat maistrul IOSIF 
BELGRAȘ.

— Nu sînt un pasionat 
al calculelor, dar spiri
tul in care se discută aici
— intervine inginerul 
GH. FERENCZ — mă o- 
bligă la asta. Execuția 
multora din produsele 
noastre se completează 
prin sudură. Mergeți 
prin secție și o să 
intilniți la fiecare loc 
de muncă al sudorilor 
capete de electrozi care 
ar mai putea fi utilizate 
sau chiar bucăți întregi 
aruncate. Inițiativa tine
rilor — in măsura in ca- 
re-i imprimăm un înalt 
spirit de economie — 
poate acționa cu eficiență 
și aici. Risipa de metal la 
sudură are și aspect „le
gal". Proiectanții, condu- 
cîndu-se după metodele 
clasice, prevăd și acum 
straturi de sudură de la 
4—25 mm. în străinăta
te, pentru suduri ase
mănătoare cu ale noas
tre, se utilizează grosimi 
de la 4—10 mm. Faceți 
un calcul și vedeți sin
guri cită economie de 
metal putem realiza !

Spiritul gospodăresc a . mentele uzinei, pentru fost invitat să acționeze i utilizarea metalului cu și el, în toate comparti- ! eficiență economică.
Catalizator 

al efortului colectiv
Participanții la consfătuire — de la directorul tehnic al uzinei pînă la muncitorul de la debitare — au pus în lumină inepuizabilele rezerve de gospodărire și valorificare complexă a metalului. Spiritul de inițiativă și gospodăresc al colectivului de muncă al acestei mari „cetăți de prelucrare a metalului" se va afla permanent sub tensiunea creației. Rolul acesta de catalizator îl îndeplinește planul de măsuri comun al comitetului de partid, conducerii uzinei, comitetului U.T.C. și comitetului sindicatului aprobat în consfătuire. El prevede sarcini mobilizatoare pentru toți muncitorii uzinei, pentru a asigura o participare eficientă a a- cestora la economisirea și gospodărirea metalului. în același timp, în consfătuire s-au stabilit sarcini concrete pentru realizarea obiectivelor inițiativei organizației U.T.C. Pentru popularizarea, cunoașterea și însușirea inițiativei tinerilor, s-a prevăzut desfășurarea unei munci politice susținute prin ziarul de uzină „Energia", stația de ra- dio-amplificare, gazetele de perete, panouri, a- dunări generale U. T. C. și ale grupelor sindicale. Spiritul de lucru entuziast și laborios afirmat în consfătuirea pe uzină va fi continuat în adunări generale U.T.C. și de sindicat, cu participarea întregului colectiv, pentru a solicita întreaga capacitate creatoare a uzinei în acțiunea de studiere și depistare a tuturor rezervelor de gospodărire și economisire a metalului. Caracterul dinamic al inițiativei va fi asigurat prin organizarea — așa cum prevede planul — a unor întîlniri periodice între proiectanți, tehnologi și tineri din secțiile care

prelucrează metalul. în aceste întîlniri se vor discuta probleme legate de posibilitățile de economisire a metalului, de soluțiile de proiectare și tehnologice aplicate pentru acesta.Organizațiile U.T.C. și-au propus să informeze lunar tinerii asupra mersului inițiativei, să cunoască părerile și sugestiile lor asupra problemelor pe care le ridică aplicarea inițiativei, să propună măsuri și soluții operative pentru rezolvarea lot de către secțiile și serviciile competente.Acțiunea de gospodărirea și utilizarea eficientă a metalului cere, în primul rînd, o responsabilitate și o competență profesională din partea tuturor factorilor care participă la realizarea ei. în planul de măsuri sînt înscrise obiective care să acționeze și în această direcție : prezentarea pro
iectelor în mai multe 
variante, inițierea unor 
discuții pe marginea lor 
între proiectanți și teh
nologi, organizarea unor 
sesiuni tehnico-științi- 
fice, organizarea de la 
proiectare pină la sec
țiile productive a unor 
acțiuni destinate mobili
zării tinerilor la îndepli
nirea angajamentelor 
luate, creșterii răspun
derii lor față de muncă, 
respectării de către a- 
ceștia a disciplinei de 
producție, îndeplinirii 
ritmice și la un nivel ca
litativ a sarcinilor și 
normelor de producție, 
precum și perfecționării 
pregătirii profesionale; 
dezbateri și simpozioane, 
întîlniri cu muncitori 
fruntași cu experiență, 
olimpiadele meseriei, 
cursuri de calificare și 
specializare, demonstra
ții practice, concursul 
„Prieten al cărții tehni
ce" etc. Inițiativa are după cum se vede, o bază științifică de desfășu- rare^ bază care îi garantează de pe acum eficiența.

Consfătuirea constructorilor de mașini din

Reșița demonstrează încă o dată cit de mare

este capacitatea gîndirii colective. Nu întîm-

plător, în cadrul acestei consfătuiri, s-a

născut și o valoroasă inițiativă a tineri

lor. Bazată pe o experiență de cîțiva ani,

Cum acționează 
spiritul gospodăresc

adaptată acum la cerințele noi, complexe, ale

folosirii metalului, inițiativa tinerilor de la

Uzina constructoare de mașini Reșița: „SA

GOSPODĂRIM ȘI SĂ UTILIZĂM METADacă PROIECTAREA și TEHNOLOGIA — deci căile care țin direct de concepție — au cuvîntul hotărîtor în valorificarea eficientă a metalului, nu trebuie neglijată nici o clipă, s-a subliniat în consfătuire, gospodărirea propriu-zisă a metalului.
— Am reținut cu aten

ție obiectivele propuse 
în inițiativa organizației 
U.T.C. care se referă la 
strîngerea și folosirea 
deșeurilor utilizabile — 
arată GHEORGHE GIA, 
secretarul organizației 
U.T.C. de la cazan- 
gerie. Uzina noastră 
este un mare consu
mator de laminate. Nu 
știu cîte deșeuri rămin 
neutilizate în alte secții, 
dar știu că din cele care 
rămîn la noi s-ar putea 
încărca vagoane întregi!

Aici se află, după păre
rea mea, o mare sursă de 
risipă. Noi, tinerii, am 
hotărît să strîngem aces
te deșeuri, să economi
sim metal prin utilizarea 
lor. Nu există însă un 
sistem de a deconta a- 
ceste economii, și trebuie 
să umbli pe la zeci de 
birouri pentru vize ; nu 
există magazii în care să 
se depoziteze sortat ace
ste materiale. Propunem 
conducerii uzinei, pentru 
a se crea condiții de a- 
plicare a inițiativei, să 
rezolve și aceste pro
bleme.Un inginer, pasionat al cifrelor, a făcut un calcul. Nu știm dacă este exact sau nu. Omul n-a avut la îndemînă toate elementele de comparație. A sugerat însă prin

LUL CU EFICIENȚĂ ECONOMICA SPO

RITĂ", poate deveni, studiată și apli

cată în raport cu condițiile fiecărei u-

zine, un instrument de lucru puternic

prin care organizațiile U.T.C. din toate

uzinele constructoare de mașini să acțio

neze pentru creșterea contribuției tine

rilor la îndeplinirea unui obiectiv central

al economiei noastre — creșterea eficienței

economice a metalului!

Relatare consemnată de 
C. PRIESCU
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Nota 5 protejată de nota 10

Trimestrul doi a început de trei 
săptămîni. El constituie puntea de 
legătură între cele două etape, foar
te însemnate, ale anului școlar. A- 
cum se profilează, în linii mari, ta
bloul final al rezultatelor la învăță
tură ; în unele cazuri el pecetlu
iește definitiv situația școlară a u- 
nor elevi. Avem în față aprecieri 
lucide asupra ceea oe oferă trime
strul I trimestrului II, întregului 
an școlar.întrebării noastre „Vă 

satisfac rezultatele pri
mului trimestru ?“ i s-a dat o replică unanimă : 
„Răspunsul categoric da, 
ne satisface, ar fi un 
semn de automulțumire". în locul acestui răspuns, ne aflăm în fața unei „radiografii" pedagogice a rezultatelor.Evident, procentul promovaților a crescut. Semnatarii răspunsurilor consemnează această creștere procentuală chiar și pentru faptul că, deobicei, în primul trimestru se obțin rezultate mai slabe (pentru ca abia în următoarele trimestre acestea să fie corectate). Tovarășa profesoară MARIA NICULESCU ne spune în acest sens : „Predau 
limba română la 12 cla
se. Rezultatele elevilor 
sint, după părerea mea, 
bune : din 420 de elevi 
ai acestor clase, doar 
4 au situația de corigent 
ceea ce vine să certifice 
interesul elevilor pen
tru acest obiect de studiu. Tovarășa profesoară MAGDALENA TOROK notează alături de creșterea evidentă a procentului de promovați : 
stăm destul de bine și 
în ce privește creșterea 
ponderii elevilor cu note 
bune și foarte bune : 
73,2 la sută din elevii 
liceului sint buni și 
foarte buni la învăță
tură". Tovarășul profesor NICOLAE HRISTEA întărește acest punct de vedere îmbucurător arătând că „dintre cele 10 6S6 
medii obținute de cei 
730 de elevi, 2 991 sint 
între 9 și 10, 3 786 de 
medii sint de 7 și 8, 
deci, un total de 6 772 
de medii peste 7, ceea 
ce indică existența unei 
tendințe spre calitatea 
rezultatelor Ia învăță
tură și nu spre promo - 
vabilitate cu orice preț".în legătură însă cu analiza „bilanțului", tovarășul BĂLAN TRANDAFIR face o demonstrație substanțială. „Am 
analizat structura medii
lor de la finele trimes
trului : media generală 
a tuturor elevilor este 
de 7,42 considerînd toate 
obiectele de invățămînt. 
Această situație ar putea 
fi satisfăcătoare dacă 
ea n-ar îngloba, ascun
se după mediile mari, 
un număr mare de medii 
de 5 și 6, dintre care 
de multe ori media 5 
s-a obținut prin rotun
jirea lui 4,50". Continu- înd în acest fel, tovarășul NICOLAE HRISTEA ne relatează : „Nu mă 
satisfac și nu numai 
pe mine, ci întreg colec
tivul de profesori, pro

centul încă mare (33,30 
la sută) de medii de 5 
și 6 obținute de elevii 
liceului, după cum nici 
faptul că mai există 
încă un număr destul 
de mare de corigenți 
care plătesc un grav 
tribut superficialității" ;Una din întrebările noastre este : „există
discipline deficitare ?“ Tovarășul SERGHEI POSTOLACHE ne corectează precizînd că 
„nu avem discipline de
ficitare, dar avem elevi 
cu rezultate deficitare 
la diferite discipline. 
Aproape toți elevii co
rigenți la două-trei dis
cipline au medii de 
cinci, ce] mult șase la 
celelalte discipline. E- 
xistă și o categorie de 
elevi buni, destul de 
numeroși, cu majorita

tea notelor de la 7 în 
sus, care au totuși note 
de 5 și 6 la numai două, 
cel mult trei discipline. 
Observăm că repartiția 
pe discipline a notelor 
de 5 și 6 a acestei cate
gorii și a notelor sub 5 
a celor din categoria 
elevilor corigenți este 
aproape uniformă, cu o 
tendință de creștere la 
matematică, limba și 
literatura română și 
limbi străine. Din analiza făcută de tovarășul BĂLAN TRANDAFIR reiese că „privite pe dis
cipline, rezultatele se 
prezintă astfel : 9,3 la 
sută corigenți Ia limba 
română, 9 la sută la 
matematici, 8,8 la sută 
la limbi moderne, 7 la 
sută la muzică, după 
care urmează chimia și 
fizica".Majoritatea celor care ne-au răspuns apreciază că elevii vin în clasa a 
IX-a — mai ales cei proveniți din mediul rural — cu un bagaj de 
cunoștințe nesatisfăcă
tor. Așadar, saltul pe 
care trebuie să-I facă — 
și așa mai mare, prin 
însăși trecerea la liceu 
— le cere multor elevi 
un efort deosebit, une
ori cunoștințele noi așe- 
zîndu-se pe locuri goale. 
„Deși în programa clasei 
a IX-a s-a acordat o oră 

pe săptămînă pentru gra
matică — notează tova
rășul SERGHEIPOSTO
LACHE — elevii cu o 
pregătire deficitară din 

școala generală nu reu
șesc să-și completeze 
lipsurile rămînînd cu o 
exprimare necorectă, 
atit oral cit și în scris. 
La matematică, progra
ma școlii de 12 ani acor
dă doar cîteva ore pen
tru recapitularea mate
riei din școala generală. 
In rest, materia de pre
dat presupune cunoaște
rea perfectă a cunoștin
țelor din școala generală 
și, mai ales, formarea 
elevilor la nivelul pro
gramei acestei școli".Iar tovarășa M. Nicu- lescu întregește : „Nu se 
face suficient pentru ca 
elevii să fie deprinși cu 
eforturi susținute incă 
de la începutul școlii ge
nerale și aceasta datori
tă faptului că aprecie
rea rezultatelor in învă- 
țămint se face încă cu o 
doză mare de subiecti
vism și cu mulți indici 
neclari. Spre exemplu, 
trece dintr-o clasă in al
ta și elevul care are o 
scriere puțin citeață, cu 
o grafie necorespunză
toare, care are o expu
nere insuficient de co
rectă, trece și cel care 
nu este capabil să rezol
ve toate problemele la 
matematică, la fizică, la 
chimie, și cel care nu 
știe a folosi corect toate 
semnele de ortografie și 
punctuație. De ce ? Pen
tru că nu există un ta
bel precis de cunoștințe, 
deprinderi și abilități 
pe baza căruia să fie 
examinat și trecut ele
vul dintr-o clasă In alta. 
Forma actuală de ascul
tare a elevului, la in
tervale și nu din toată 
gama de cunoștințe, de
prinderi și abilități, dă 
posibilitatea alunecării 
de la linia eforturilor 
continui și permanente". Subiectivismul, după cîte am înțeles, ține de capacitatea profesorului de a fi realist în notare, de baremul de exigență pe care și l-a impus față de elevi.

Aici, în acest domeniu al în
vățăturii, statistica ne poate induce 
în eroare, și eroarea constă In ne- 
sesizarea ia timp a rămînerilor în 
urmă în pregătirea unui număr mai 
mic sau mai mare de elevi. Așadar, 
subscriem la punctul de vedere al 
tovarășului Bălan Trandafir, su- 
gerînd nu o analiză statistică în care 

media 5 a unui elev trăiește ne
stingherită și profitând de o medie 
de 10 — ci una de conținut, diferen
țiată, singura în stare să dea valoa
rea activității didactico-educative, să 
inspire măsurile pentru fiecare etapă 
școlară.

Interceptarea semnalelor care 
anunță, fapt grav, socotim noi, re
zultate deficitare, cu o tendință de 
accentuare, la discipline-cheie pen
tru liceu — limbă română, mate
matică, fizică, chimie, limbi străine 
— cere o revedere lucidă a manua
lelor, programelor, a calității pre
gătirii profesorilor din această spe
cialitate, a mijloacelor educative 
care determină dezvoltarea pasiunii 
elevilor pentru studiu.

Ce observații se pot face, în acest moment al anului școlar, cu privire la organizarea și desfășurarea procesului de învățămînt ? La ancheta noastră au răspuns : prof, emerit Trandafir Bălan, director al Liceului nr. 1 Timișoara; prof, emerit Maria Niculescu, doctor în pedagogie, Liceul nr. 1 Tirgoviște: prof, emerit Nicolae Hristea, Liceul „Mihai Viteazul" Turda ; prof, emerit. Ion Vega, Liceul „Nicolae Bălcescu" Rm. Vîlcea ; prof. Ana Bughici, directoarea Liceului nr. 32 București; prof, emerit Magdalena Torok, Liceul „Mihai Eminescu" — Satu Mare; prof, emerit Elvira Bîtea, Liceul nr. 10 Timișoara ; prof, emerit Ed. Găvănescu, Liceul nr. 1 Arad ; prof, emerit Serghei Postolache, director adjunct al Liceului nr. 4 Bacău ; prof. Ilie Mihalache, director adjunct al Liceului nr. 2, Roșiorii de Vede, prof, emerit Petre Oproiescu, Liceul din Tîrnăveni, prof. Ion Cîmpeanu, — director al Liceului nr. 15 — Cluj.
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tă științifică declt să bu
chisească manualele șco
lare. De ce? Pentru că 
aceste activități îl apro
pie mai mult de elemen
tul nou oare își pune tot 
mai mult amprenta în 
viața (prof.Ar aici ovul nu poate fi prin formula „nu e voie1 să apeleze la informația cotidiană venită prin surse foarte diver-

î“omului de azi" Maria Niculescu). putea fi acuzată contradicție : ele- oprit

CE MESAJE
TRANSMITE

ȘCOALA
LA JUMATATEA

ANULUI DE
ÎNVĂȚĂMÎNT

un

Cum modelează cantitatea

de timp existent stilul

de muncă necesar ?foarte important căEprofesorul de liceu se gîndește nu numai la ceea ce-i dă elevului — ca volum de cunoștințe — în prezent, dar și la cum va școlară ceea ce viitorPrin această prismă îi judecă munca, de aici izvorăsc unele neliniști privind stilul de muncă deficitar al unor elevi. Tovarășa profesoară MARIA NICULESCU ne pune în fața unui concludent studiu : „Elevii 
depun efort la învăță
tură, însă cu variațiuni 
foarte mari de la o clasă 
la alta, de Ia un obiect 
la altul, de Ia un pro
fesor la altul. Un număr 
mare de elevi fac efor
turi perseverente îna
intea unui concurs care 
le înlesnește intrarea 
într-o școală de tip su
perior. Din proprie ini
țiativă, puțini sînt elevii 
care depun eforturi 
permanente Ia toate 
materiile de învățămînt; 
aproximativ un procent 
de 20—30 Ia sută. Alții, 
cam 20—30 la sută, în
vață în salturi, atunci 
cînd le este periclitată 
situația lor de elevi

folosi el zestrea mai târziu, la va deveni în actualul elev.

buni. Restul elevilor 
desfășoară o muncă me
diocră necesară să-i 
ducă Ia media de tre
cere". Un asemenea fenomen observă și tovarășul ILIE MIHALACHE : „Eforturile depu
se de către unii elevi nu 
sjnt întotdeauna la înăl
țimea îndatoririlor și 
exigențelor actuale. A- 
vem elevi care învață 
ou întreruperi. Ei ur
măresc momentul cînd 
ar putea fi examinați și 
apoi, după oe au căpă
tat o notă bună, lasă 
învățătura pe planul al 
doilea consacrind timpul 
distracțiilor. Acestor e- 
levi nu le scapă nici un 
film, nici o reuniune, 
nici un spectacol, și mai 
ales nu le scapă nici o 
petrecere la vecini sau 
la rude. In situația a- 
ceasta vina o poartă 
și familia oare nu înțe
lege că o zi sau o noapte 
răpite elevului, în orice 
perioadă a școlarității, 
are consecințe dureroase 
care, direct sau indirect, 
mai devreme sau mai 
târziu, influențează ne
gativ nivelul de cunoș
tințe al tânărului".Dar ce fac elevii cu timpul ?. Doar există un

timp care este exclusiv al învățăturii. Răspunsul : îl pierd. Cum ? Pentru tovarășii profesori televizorul trezește neliniști. „Acesta este o 
supapă care înghite 
foarte mult din timpul 
elevului — ne spune tovarășul BĂLAN TRANDAFIR. La 10 decem
brie 1966 am constatat, 
prin sondaj, că 84 la 
sută din elevii claselor 
V—XI aveau acasă tele
vizor. Foarte mulți din 
elevii corijenți iși fac 
superficial lecțiile pen
tru a prinde programul 
de televizor, stau pînă 
noaptea târziu cînd se 
încheie programul" Ur
marea ? „Lecțiile sînt 
pregătite In pripă, acești 
elevi vin la școală obo
siți, cu o capacitate re
dusă de receptare a noi
lor lecții". E ceea ce ne scrie și tovarășul Ed. Găvănescu, adăugînd însă că „ar fi absurd 
să ne ridicăm împotriva 
acestui modern și im
portant factor instruc
tiv-educativ — sub atâ
tea aspecte — televiziu
nea, dar e necesar ca in 
familie să se țină seama 
de necesitățile studiului 
individual și să se re
zerve numai anumite 
zile și ore pentru tele
vizor". (Aceasta e posibil, bineînțeles, cu. condiția ca familia să

adevărat colabo-fie rator al școlii...). De mul
te ori elevii, datorită 
mijloacelor și metodelor 
neinteresante, vechi, pe 
care le mai folosește încă 
școala, preferă să stea în 
fața televizorului ore în
tregi sau, eventual, să 
asculte o emisiune de ra
dio, să citească o revis-

se, dar, în același, timp, . a folosi oricum și ori- cînd toate aceste surse înseamnă a-i lua școlii ceea ce i se cuvine. $i atunci 7 Contradicția ' e numai aparentă: nu se pledează pentru interdicții, ci pentru o intervenție plină de grijă, făcută jn mod pedagogic, convingătoare, care să dirijeze atenția elevilor spre discernămînt în alegerea a ceea ce Ie este realmente* necesar din marele volum de informații științifice și culturale.
O categorie deloc neglijabilă de 

elevi n-au ambiția dobîndirii notei 
mari; învață după preferințe, cu 
pauze - și adoptă, în exclusivitate, 
obligați de împrejurări, metoda me
morării în detrimentul înțelegerii 
logice, a gîndirii. Trebuie reconsi
derat bugetul timp al elevului in 
lumina cerințelor actuale ale școlii ; 
dar operația trebuie să fie și in
versă : să fie reconsiderate șl cerin
țele școlii în lumina bugetului 
timp existent.

!n exigența profesorului

se reflectă cunoștințele lui

Sint eficiente criteriile actuale

de apreciere și de stimulare

a acestora ?

Din răspunsurile la anchetă ne-a reținut în mod special atenția o observație a tovarășei 
MARIA NICULESCU : 
„Eforturile majorității 
cadrelor didactice sint 
în general mari; dar 
numai cu mijloacele și 
metodele clasice nu se 
mai poate ajunge la re
zultate foarte bune. Or, 
astăzi, toată lumea aș
teaptă din partea învă- 
țămîntului un salt cali
tativ — adică educarea 
și formarea unei gene
rații pregătite pe măsura 
progreselor științei și 
tehnicii contemporane.Observația conține în ea o întrebare esențială : în ce ritm adună azi profesorul, pentru specialitatea sa, tot ceea ce progresul actual a adăugat științei respective ? Chiar și cei mai tineri profesori, bizuindu- se doar pe cunoștințe șl informații primite în învățămîntul superior în urmă cu 4—5 ani, sînt adesea depășiți de cuceririle contemporane. Fără a anula efortul personal al profesorului de a fi în pas cu ceea ce este nou în specialitate, perfecționarea profesională a cadrelor didactice este supusă și unor examene care certifică progresul făcut, ierarhizează calitatea pregătirii. Sînt examenele pentru obținerea gradelor didactice, reprezintă ele în zent un stimulent în această direcție ?

„Sistemul de acordare 
a gradelor — a fost de părere tovarășul ION VEGA, este defectuos, 
școlăresc, necerînd can- 
didaților decît probe de 
memorizare dintr-un 
număr de lecții, aceleași 
de ani de zile. In acor
darea gradelor ar trebui 
să se constate perfecțio
narea profesională a 
candidatului prin însu
șirea unei bogate ex
periențe de predare, după 
calitatea rezultatelor ob
ținute de-a lungul mai 
multor ani de activitate, 
după lucrările științifice 
elaborate".Urmările aspectului

Dar pre- real

încearcă. să memoreze 
mult, înțelege puțin și 
obține rezultate care, de 
fapt îl nemulțumesc pe 
profesor" (tovarășa Maria Niculescu).

(.Instabilitatea planu
lui de învățămînt și a 
planului de școlarizare — este de părere tovarășa ANA BUGHICI - 
determină mișcări în 
componența corpului 
profesoral, deci greu
tăți ce nu pot fi ignorate 
In analiza rezultatelor 
la învățătură. Creșterea 
sau reducerea număru
lui de clase, micșorarea 
numărului de ore la o 
disciplină ori alta, des
completează catedrele 
sau cer un număr de 
cadre didactice în plus ;

aceasta Insșamn că 
Încadrările profesorilor 
au se mai pot face strict 
în interesul elevilor, ci 
după principiul „rim se 
poate" pentru că avem 
profesori' cu munea de 
bază in școală și cumu
larzi. Dar consecința di
rectă se vede in orar : 
el nu mai poate fi în
tocmit după criterii 
strict pedagogice, ci după 
disponibilitățile profe
sorului". Tovarășa ELVI
RA BlTEA, adaugă că 
„rezultatele slabe obți
nute de unele colective 
de elevi la anumite dis
cipline se datoresc 
instabilității cadrelor 
dactice, faptului că 
Ia an la ân, elevii 
avut alt profesor".

Astăzi mai mult ca oriclnd

Și 
di- 
de 
au

-------- se 
ridică cu deosebită acuitate problema 
competenței omului de la catedra. 
Pregătirea universitară trebuie con
siderată un prim pas spre dobindirea 
acesteia. Un al doilea l-ar putea 
reprezenta examenele pentru obți
nerea gradelor didactice, dacă sis
temul ar fi reconsiderat in favoarea 
stimulării interesului profesorilor 
pentru autoperfecționare. Poate și 
existența unor cursuri postuniversi
tare ar fi de natură să ridice Ia ni
velul cerințelor actuale întregul sis
tem de perfecționare profesională a 
lucrătorilor din învățămînt. Avînd o 
asemenea pregătire, profesorul __
bun cunoscător al vieții școlare — 
ar deveni și un cad~i de cercetare 
științifică care să-și spună cu auto
ritate părerea, să intervină în toate 
domeniile privind instruirea și edu
carea tinerei generații.

oarecum formal pe care-1 au aceste verificări și stimulări ale gradului de pregătire a profesorului în condițiile acumulărilor actuale, afectează nemijlocit munca în școală. Arătîndu-se nemulțumit de rezultatele trimestrului I, tovarășul Petre Oproiescu găsea drept o cauză de neignorat faptul că „colec
tivul didactic n-a ma
nifestat suficiente pre
ocupări de 
largă a elevilor 
muncă rodnică, 
timpul verificării 
tințelor cit și în 
predării noilor 
tințe, vizînd nu 
elevii bine pregătiți, ci, 
mai ales, pe cei cu o 
pregătire mediocră, care 
rămîn de regulă pasivi 
în timpul lecției. Acea
sta înseamnă expuneri 
interesante, vii, noi, 
evitând repetarea de la 
an la an; aceasta în
seamnă activități pe li
nia stimiPării indepen
denței elevilor, variate 
de la specialitate la 
specialitate, de Ia clasă 
la clasă și chiar de Ia 
elev la 
cadrele 
tează 
pentru 
profesori predau lecția 
nouă în 10—15 minute 
și verifică cunoștințele 
în 30—40 minute, cînd 
ar trebui, de fapt, să 
procedeze invers" (tova- Cîmpeanu). 

de
la

Ce împiedică o mai bună

colaborare intre programă

și manual, intre

de invățămint ?

disciplinele-
• V

l

antrenare 
într-o 

atit în 
cunoș- 
timpul 
cunoș- 
numai

elev". „Nu toate 
didactice afec- 

timp suficient 
predare. Unii

rășul I. 
„Indiferent 
trimestrului, 
obiecte găsești 
număr de note. Sint si
tuații cind o parte din 
elevi sint notați In urma 
unui răspuns modest, 
mai dau o lucrare de 
control, care nu este co
rectată la timp și a că
rei notă se trece 
log la sfîrșitul 
trului, odată cu 
acest fel media 
oglindește 
reale ale elevului' ceul nr. 15 Cluj), 
profesori din teama 
a nu părea lipsiți de exi
gență alunecă pe pan
ta de a cere elevilor tot 
ce este scris in manual, 
buchia cărții. Elevul

durata 
unele 

același

în cata- 
trimes- 

teza. In 
nu mai 

cunoștințele 1“ (Li- 
„Unii 

de

Din toate răspunsurile la anchetă se desprinde o observație generală : prelungirea în-’ v.ățăm'nțului mediu la__ 12 ani n-a adus o ușu* rare pentru elevi. Dimpotrivă. Ei întâmpină serioase greutăți datorită faptului că programa și manualele sînt încărcate. Adăugîndu-se noi și noi capitole la aproape toate disciplinele, apare pusă a se lui, survenite în urma progresului științific. O a- semenea înțelegere denaturează însă rațiunea care a stat la baza măririi duratei învățămîn- tului și anume o dispu
nere echilibrată a vo
lumului 
necesar 
de liceu 
celor 12 
pind cu 
tară. In modernizarea zează lărgirea timpului — adăugarea formală a încă unui an ! — pentru cuprinderea ultimelor cuceriri științifice ci restructurarea materiei la fiecare disciplină în lumina conceptelor contemporane și mai ales, pe seama renunțării la noțiunile depășite. La rîndul lor și profesorii au de făcut față unor dificultăți de altă natură: lipsa de concordanță între programe și manuale, înti diferite discipline.îndeosebi se semnalează că programa clasei a X-a este grea și încărcată, că între disciplinele înrudite nu există concordanță. De exemplu, capitolul „Os-

acest an în plus ca o măsură im- de necesitatea de asimila, in cursul cunoștințele noi

de cunoștințe 
unui absolvent 
pe toată durata 
ani, deci înce- 

clasa I elemen- această lumină nu vi

cilații și unde" din fizică nu poate fi înțeles fără cunoștințe de trigonometrie, dar însușirea trigonometrie! este prevăzută abia în clasa a Xl-a (M. TOROK); manualul de zoologie, deși științific alcătuit, este încărcat cu amănunte inutile, îndeosebi in partea sistematică, (NICOLAE HRISTEA); tov. ANA BUGHICI consideră că există o ^nare diferență de întrea grama clasei ânvelprograma țQseiJ* pro-IX-a,X-a față de a ceea ce explică, într-un fel, rezultatele mai slabe obținute de elevii claselor a X-a din acest an și sugerează îmbunătățirea programei primei clase de liceu.Toți autorii răspunsurilor la anchetă sînt de părere că trebuie depuse eforturi pentru 
stabilizarea programei, (proces întârziat în mod nejustificat finind seama 
că hotărîrea de prelungirea duratei în învă- tămîntul mediu a intrat în vigoare de 2 ani, iar studiile datează cu mult înainte) și publicarea ei in timpul util pentru a crea posibilitatea profesorilor să se pregătească Ia capitolele și disciplinele noi introduse (evi- tîndu-se situațiile din acest an cînd schimbări în programă și In structura anului școlar s-au făcut pe parcurs) pentru corelarea științifică disciplinelor pentru mului prezent ginilor selor a ca să oferim un singur exemplu, depășesc 6 000!)

a înrudite, reducerea volu- manualelor (în totalitatea pa- manualelor cla- IX-a și a X-a,

RECAPITULARE: PROPUNERI PE ADRESA

Multe din direcțiile susceptibile perfecționărilor și imbu- 
nătățirilor au fost enunțate de semnatarii răspunsurilor la 
anchetă în capitolele anterioare. Le vom recapitula adăugînd fi alte propuneri ce ne-au fost făcute cu acest prilej :

• îmbunătățirea sistemului de selecționare la concursul de 
admitere în liceu (eventual prin creșterea mediei limită la 
care se face in prezent admiterea).

• împărțirea pe secții să se facă începînd cu clasa a IX-a. 
Dacă se admite că un absolvent al școlii generale este apt 
să aleagă între învățămîntul mediu teoretic și cel de spe
cialitate, este posibil, deci, să aleagă și între secția umană și 
cea reală.

• Să se studieze propunerile făcute pentru demixtarea li
ceelor, întrucât experiența a dovedit că clasele demixtate 
dau rezultate mai bune la învățătură și disciplină.

• îmbunătățirea și stabilizarea programelor analitice ast
fel incit să se respecte mai bine principiul accesibilității după 
categorii de virste, să urmărească coordonarea diferitelor 
discipline pentru ca in procesul didactic să se poată face 
corelația între disciplinele înrudite,

• Să se înceapă din școala generală studiul matematicii 
pe baza conceptelor moderne ale teoriei mulțimilor.

• Perfecționarea sistemului actual al examenelor pentru 
obținerea gradelor didactice.

• Recrutarea profesorilor din liceu prin concurs, realizfn- 
du-se astfel completarea catedrelor cu cadre didactice cu a 
calificare științifică și pedagogică superioară.

• îmbunătățirea propagandei pedagogice destinate pă
rinților.

• Să se facă mal mult simțită în școli prezența cadrelor 
de cercetare pedagogică : este acută lipsa unor metodici pri
vind diferitele laturi ale procesului instructiv-educativ; 
profesorii de liceu să fie stimulați în munca de cercetare 
științifică, lucrările elaborate constituind și un criteriu de 
acordare a gradelor didactice.

Anchetă realizată de: 
LUCREȚIA LUSTIG șl 
MARIETA VIDRAȘCU
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RĂZBOI ȘI PACE (seria I) 
ii i — film pentru ecran panoramic — 
situb rulează la Patria (orele 
-ton 15; 18; 21).

UN MARTOR IN ORAȘ 
60 rulează Ia Republica 
•trtr 8,45; 10,45; 12,45; 14,45;

19; 21,15), București (orele 9;
11.15, 13,30; 16,30; 18,45; 21).

LUMEA MINUNATA A FRAȚILOR 
GRIMM

rulează la Festival (orele 9; 
12; 15, 18; 21), Feroviar (orele
8.15, 11, 13,45; 16,45; 19,45),
Excelsior (orele 9.30; 12,15; 15; 
18; 21).

COMPLOTUL AMBASADORILOR 
— cinemascop — 

rulează la Tomis (orele 9| II,.. 
13,30; 16; 18,15; 20 30), Victoria 
(orele 9; 11,15; 13.30; 16, 18.30, 
20,45).

MONDO CANE 
rulează la 
10,30; 15,30; 
9; 12,15; 16, 19,30); Drumul 
Sării (orele 15,30; 19), Lucea
fărul (orele 9,30; 13; 16,30; 
20).

PRIMUL AN DE CĂSNICIE 
rulează la Capitol (orele 9, 
11,15 13,30, 15.45, 18,15; 20,30), 
Grivita (orele 9.30, 12; 16;
18,15; 20,30), Flamura (orele 9; 
12, 15,30

3ALADA DIN 
mascop 

rujează la 
11,15; 13,30; 16; 18,30; 
Buzești (orele 15,30; 18; 20,30), 
Volga (orele 9,30; 11,45; 14;
16.15; 18,30; 20.45).

FALSTAFF
rulează Ia Union (orele 15,30; 
18, 20.30).

MAICA IOANA A ÎNGERILOR 
rulează la Aurora (orele 8,30; 
10,45, 13, 15,30; 18, 20,30).

CARTEA DE LA SAN MICHELLE 
rulează la Doina (orele 11,15; 
13.45; 16,15; 18,45; 21,15) pro
gram pentru copii dimineața 
ora 9, Rahova (orele 15,30; 18;
20.30) .

eANJURO — cinemascop 
rulează la Dacia (orele 9i 13,30 
in continuare , 16; 18,30; 20,45).

CUMBITE 
rulează la Cosmos 
15,30; 18; 20,30).

CEI ȘAPTE DIN TEBA — 
scop

rulează la Crîngașl 
15,30; 18; 20,30).

NEVESTE PERICULOASE 
rulează Ia Moșilor (orele 15,30i 
18. 20.30).

EL GRECO
rulează la Bucegi (orele 9; 
11.15; 13,30; 15,45; 18,15; 20,45). 
Miorița (orele 9; 11,15; 13,30;
15,45; 18, 20,15), Floreasca (o- 
rele 9, 11.15, 13,30, 16, 18,15,
20.30) .

'IIMINEȚILE UNUI BĂIAT CU- 
I’NTE

rulează la Gloria (orele 9,15;
11.30, 14, 16, 18,15, 20,30) Me
lodia (orele 9; 11,15; 13.30; 16;
18.30, 21), Modern (orele 9,45; 
12, 14.15, 16.30, 18,45; 21).

GOLGOTA — 
rulează la 
18, 20,30).

CtINELE DIN 
rulează la 
18, 20,301

RÎDEM CU STAN ȘI 
rulează la
15.30, 18, 
rele 15,15,

DIPLOMATUL 
rulează la 
18, 201.

ANUNȚ MATRIMONIAL
rulează la 
18, 20.30).

GIUSEPPE LA 
rulează 
15,45; 
(orele 15,30; 18; 20,30).

(ambele serii) 
Giulești (orele 
19), Arta (orele

18, 20,30).
HEVSURSK — clne-

Lumina (orele 9. 
20,45),

(orele

cinema-(orele

cinemascop
Unirea (orele 15,30.

BASKERVILLE
Flacăra (orele 15,30,

BRAN 
(oreleVftan

20.15). Colrocenl 
18. 20,45).
GOL
Munca (orele

Popular (orele

19 ani de la semnarea Tratatului de prietenie, colaborare

ți asistență mutuală cu U. R. S. S.

11. 
(o-

15,30.

15,30.

VARȘOVIA
la Pacea (orele 

18; 20,15), Progresul
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Pentru 1 Martie și Ziua internațională a femeii, colectivul
Întreprinderii „Electrometal" Cluj, a realizat circa 400 modele 

noi de mărțișoare, broșe. coliere, brățări, inele 
Foto: AGERPRES

ACTUALITATEA
Sesiunea generală a Academiei

Republicii Socialiste RomâniaSîmbătă dimineața au continuat lucrurile sesiunii generale a Academiei Republicii Socialiste România.Adunarea generală a dezbătut și aprobat modificările
aduse unor articole ale Statutului Academiei. De asemenea a fost ales secretarul general al Academiei, prof. dr. Radu Voinea, membru corespondent al Academiei.

VACANȚĂ STUDENȚEASCĂ

Ambasadorul Uniunii Sovietice ia București, A. V. Basov, a organizat vineri după-amia- ză, în sediul ambasadei, o în- tîlnire tovărășească cu prilejul celei de-a 19-a aniversări a semnării Tratatului de prietenie, colaborare și asistență mutuală dintre Uniunea Republicilor Sovietice Socialiste și Republica Socialistă România.Au luat parte tovarășii Gheorghe Apostol, Petre Bla- jovici, Virgil Trofin, Gheorghe Necula, vicepreședinte al Marii Adunări Naționale, prim-secretar al Comitetului regional P.C.R. București, acad. Aurel Moga, ministrul sănătății și prevederilor sociale, Mihai Marin, adjunct al ministrului afacerilor★In aula Bibliotecii centrale universitare din Iași, a avut loc vineri după-amiază o adunare consacrată aniversării a 19 ani de la semnarea Tratatului de prietenie, colaborare și asistență mutuală cu U.R.S.S.Prof. Grigore Botez, directorul Bibliotecii centrale universitare, a vorbit despre această aniversare.O adunare asemănătoare a avut loc la Casa prieteniei româno-sovietice unde au vorbit Stroie, membru

externe, reprezentanți ai conducerii unor ministere, instituții centrale și organizații obștești, oameni de artă, cultură și știință.întîlnirea s-a desfășurat în- tr-o atmosferă caldă, priete nească.

100 de ani de la nașterea savantului

DIMimC VOINOV
român de o presti- notorietate, Dimitrie — creatorul Școlii rode citologie — a în- istoria științei noastre

LA CLUJ Adunarea

din Brașov, Constantin al Biroului
festivă

Ministrul afacerilor externe al României, Corneliu Mănes- cu, și ministrul afacerilor externe al Uniunii Sovietice, A. A. Gromîko, au schimbat telegrame de felicitări și urări cu prilejul celei de-a XlX-a aniversări a semnării Tratatului de prietenie, colaborare și asistență mutuală dintre cele două țări.■AConsiliului regional A.R.L.U.S. Brașov, și V. S. Silkin, consilier al Ambasadei Uniunii Sovietice la București.La adunarea care s-a ținut la Constanța, printre pârtiei- panți se afla și consulul general sovietic din localitate, F. I. Șkudov.A vorbit dr. Pimen Fusu, președintele Consiliului regional Dobrogea al A.R.L.U.S.In încheierea acestor manifestări au fost prezentate producții recente ale cinematografiei sovietice. (Agerpres)
de la Moscova

Savant gioasă Voinov mânești scris în pagini de seamă. Adept al dar- winismului — opune obscu- rantiștilor adevărurile științific argumentate ale teoriei evoluționiste mai cu seamă în problema transformării speciilor și a esenței vieții : „Biologia... are sarcina să dezvelească misterul vieții, ea trebuie să dea lovitura de grație dogmei creațiunii și unul din principalii eroi care au învins în această luptă a fost Darwin".Personalitatea complexă a lui D. Voinov s-a manifestat puternic nu numai în viața științifică din epoca în care a trăit, dar și în cea politică, înarmat cu o puternică pregătire științifică, D. Voinov a fost un adînc cunoscător al fenomenelor sociale ale timpului său, a avut o atitudine înaintată față de numeroase probleme politice.A crescut la Iași în atmosfera intelectuală a „Contemporanului" și a avut legături cu mișcarea muncitorească încă din timpul studiilor liceale, încă din această perioadă ia contact cu darwinismui — este elevul marelui Cobălcescu — contact care avea să-și pună amprenta decisivă asupra drumului pe care avea să-1 urmeze. La Paris — unde pleacă pentru a studia biologia — cunoaște îndeaproape mișcarea muncitorească socialistă franceză. Alături de Paul Bujor, Emil Racoviță, Ion Cantacuzino și de alți stu- denți români se înscrie în rîndurile Partidului muncitoresc francez. In 1889, participă deasemenea la lucrările celui dintîi congres al Internaționalei a Il-a.La Paris se specializează în zoologie care — alături de studiul celulei — aveau să

constituie domeniile științifice care l-au pasionat întreaga viață și pe care le-a întregit cu numeroase și de seamă realizări. Morfologia și fiziologia animală, citologia și histologia românească au înscris la loc de cinste numele lui D. Voinov, în rînd cu cel al altor eminenți savanțiși-au adus contribuția la dezvoltarea lor.Revenit în țară, deține catedra de zoologie și morfologie
care

animală de la Facultatea științe din București. în 44 de ani de carieră didactică desfășoară o intensă activitate pedagogică și științifică contribuind la educarea științifică și patriotică a zeci de generații de studenți.In toți acești ani, D. Voinov desfășoară, de asemenea, în presa înaintată a vremii o intensă activitate de popularizare1 a științei.Răscoalele țărănești din 1907, represiunile crîncene care au urmat găsesc în D. Voinov un apărător al intereselor celor

■LteleviziuneTI

de cei

care robeau pe moșiile boierești. într-un discurs ținut în fața studenților în sala „Dacia", el ia atitudine împotriva reprimării sălbatice a mișcărilor țărănești, susținînd necesitatea sprijinirii revendicărilor .țărănești. Subliniind faptul că singurul sprijin al țăranilor îl poate reprezenta muncitorimea, delegatul cercului „România muncitoare" scotea la iveală cauzele economice și sociale ale răscoalelor.Lupta pe care o desfășoară pentru izgonirea idealismului din biologie are semnificații adînci. Demonstrînd nu numai falsitatea, dar și primejdia pe care o reprezintă idealismul pentru generațiile de studenți, D. Voinov — situîndu-se pe o poziție strict științifică — supune unei critici nimicitoare reacțiunea anti-darwinistă. Deși prezentînd unele limite, poziția lui Voinov este consecvent materialistă și ea întruchipează lupta dusă de un savant progresist împotriva dușmanilor culturii.Sâbătorim astăzi un secol de la nașterea lui D. Voinov, savant-cetățean, om de știință patriot a cărui activitate rodnică pe tărîm științific s-a împletit în mod armonios cu o concepție despre lume înaintată, cu un ateism dus pînă la ultimele sale concluzii, cu o prodigioasă muncă de pedagog și popularizator, cu o intensă participare la viața socială. Prestigiul său științific (D. Voinov este creator al școlii românești de citologie) depășind hotarele țării, personalitatea sa complexă multilaterală îl înscriu în dul celor mai de seamă vanți din istoria gîndirii mînești, al creatorilor de ditie luminoasă pe care ința noastră o continuă și o întregește în zilele noastre.
Și rîn- sa- ro- tra- ști-

DR. I. MISAILA

Vacanță plăcută I
Aceasta este u- 

rarea cu care Casa 
de cultură a stu
denților „Gheorghe 
Gheorghiu - Dej", 
cluburile Institutu
lui politehnic. Uni
versității „Babeș 
Bolyai" și Institutu
lui agronomic își a- 
șteaptă oaspeții: 
studenții care-și vor 
petrece frumoasele 
zile de vacanță în 
orașul de pe Someș.

Studenții clujeni 
se vor întîlni cu 
artiști ai operelor și teatrelor din lo
calitate ; scriitorii 
invitați în mijlocul 
lor vor 
revistă 
literaturii 
beletristice. La clu
bul Universității 
„Babe ș-B olyai" 
două seri vor fi 
dedicate poeziei și 
vor

trece în 
noutățile 

noastre

avea ca temă

„Unirea Principate
lor — oglindită în 
poezia românească". 
„Recunoașteți me
lodia", „Compozito
rul și interpretul" 
și „Știți ce scriitori 
au obținut Premiul 
Nobel ?" sint temele 
care vor aduce în 
fața microfonului 
participanții la cele 
două concursuri 
„Cine știe, cîștigă". 
Filmele de artă, 
diapozitivele, fil
mele artistice româ
nești și concertele 
vor oferi posibili
tatea celor prezenți 
să se întîlnească în 
muzeele și regiu
nile îndrăgite, cu 
artiștii preferați. 
Alți oaspeți ai stu
denților — profe
sori și cercetători 
— vor vorbi despre 
luptete ceferiștilor 
și petroliștilor din 
februarie 1933, des-

pre problemele ac
tuale ale politicii 
internaționale, des
pre militanți de 
seamă ai mișcării 
muncitorești 
România, 
colegialitate, 
tenie, familie.

împreună cu ti
nerii muncitori 
la uzinele ,, și „Carbochim" va 
fi organizată o sea
ră distractivă la 
Casa de cultură a 
studenților. Din pro
gramul vacanței nu 
lipsesc concursurile 
sportive și invita
țiile la drumeție. 
Excursiile la Stana, 
la Dej și la Combi
natul de panifica
ție de la Baci sint 
numai cîteva dintre 
cele la care s-au 
gîndit organizatorii.

din 
despre 

prie-

de
,Unirea"

EUGEN 
MARINESCU

A u

(Urmare din pag.

scumpe victoriile

binemeritat

i)
în pro-sînt

ducțle fiind ale noastre împăr
țite frățește după felul în care 
muncim și contribuim la bunu
rile materiale și spirituale ale 
tuturora. Pe unii i-am cunoscut 
deja, pe alții ii vom cunoaște 
căci au făcut din nume renume 
in munca lor zilnică de harnici 
și pricepuți gospodari. Sînt mai 
virstnicl și mai tineri și din ce

in ce mai mulți tineri crescuți 
în această înaltă școală a între
cerii socialiste. Au virste și pro
fesii diferite dar un singur și 
generos gind : gindul care fră- 
mîntă in acești ani hotăritori 
pentru bunăstarea întregului 
nostru popor, ceasurile lor din 
timpul și de după cele 8 ore de 
producție. Gîndul generos care 
naște șl fapta generoasă. Ei au 
izbutit în anul trecut, și, prin 
aceasta, au binemeritat.

Corespon- S. Podină,MOSCOVA 3 — dentul Agerpres, transmite : La Casa prieteniei popoarelor din Moscova a a- vut loc vineri seară o adunare festivă organizată de Asociația de prietenie sovieto-ro- mână cu prilejul celei de-a 19-a aniversări a Tratatului de prietenie, colaborare și asistență mutuală dintre România și Uniunea Sovietică.Adunarea a fost deschisă de V. I. Konotop, membru al C.C. al P.C.U.S., prim-secretar al Comitetului regional Moscova al P.C.U.S., președintele asociației de prietenie sovieto- română. Despre cea de-a 19-a aniversare a Tratatului de prietenie, colaborare și asistență mutuală dintre România și Uniunea Sovietică a vorbit A. V. Grebnev, redactor-șef adjunct al ziarului „Izvestia". El a subliniat importanța tratatului, a înfățișat roadele industrializării socialiste a României, dezvoltarea colaborării economice și culturale dintre România și Uniunea Sovietică.Luînd apoi cuvîntul, Teodor Marinescu, ambasadorul Republicii Socialiste România în U.R.S.S., a mulțumit pentru cuvintele calde rostite la a- dresa țării noastre, a subliniat succesele dobîndite de Uniunea Sovietică în construcția comunistă, și a relevat legăturile trainice de prietenie, solidaritate și colaborare multilaterală dintre cele două țări, în folosul cauzei socialismului și păcii.

La adunarea festivă au mai participat L. F. Iliciov, adjunct al ministrului afacerilor externe al U.R.S.S., N. A. Pankov, vicepreședinte al Uniunii asociațiilor sovietice de prietenie și relații culturale cu țările străine, activiști ai C.C. al P.C.U.S., reprezentanți ai M.A.E. al U.R.S.S. și ai sondu- cerii altor ministere.După adunarea mat un program
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festivă a ur- artistio.

8,30 : Ora exactă ; Cum va fi vremea ? ; 8,32 : Îuluiui ea de duminică — emisiune pentru femei ; pentru copii Iar: Pentru cei mici, „Inelul fermecat", pionierilor ; Pagini de istorie : „Adamclisi" ; Poșta copiilor ; 10,30 ; Emisiune pentru sate ; 12,15 : Concert simfonic ; 17 ;Campionatul european de pati-

8,32: întîlnirea9,15 : Emisiune și tineretul șco- filmul: Studioul

naj artistic ; 19 : Telejurnalul; 19,15 : Magazin-111 ; 20,15 : Sărituri cu schiurile — Zakopane — 1967 ; 20,35 : Pași spreBrâncuși ; 20,55 : San Remo — Melodii de la ediția din acest an a festivalului ; 21,15 ; Album cu amintiri ; 21,55 ; Mi- cro-varietăți ; 22,15 : Invitata noastră : Cîntăreața de muzică ușoară Visnja Korbar slavia) ; 22,35 :22,50 : Telejurnalul (Iugo- Telesport; de noapte.
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• Sala Giulești din Capi
tală găzduiește astăzi di
mineață cea de-a doua 
etapă a competiției de bas
chet pentru „Cupa 16 februarie". Iată programul 
jocurilor : ora 9 : Rapid— 
Constructorul (feminin); 
ora 10,15 : Rapid—Acade
mia 
ora 
rești—Progresul București.

Militară București;
11,30 : Voința Bucu-

• Continuîndu-și pregă
tirile în vederea reluării 
campionatului categoriei 
„A" la fotbal, echipa Dina
mo București susține astăzi 
dimineață un nou joc de 
verificare in compania for
mației Steagul Roșu Brașov. 
Partida se va desfășura pe 
stadionul Dinamo din Ca
pitală cu începere de la 
orele 11,30. în deschidere, 
la ora 9,45 se va desfășura 
meciul dintre 
namo Obor și

echipele Di- 
Abatorul.
treia manșă 
internațional 

cu schiurile de

Din nou In excursie...

• Cea de-a 
a concursului 
de sărituri 
la trambulină de la Ober-
land a revenit sportivului 
austriac Reinhold Bachler 
cu 207,8 puncte, săriturile 
sale măsurind 70,5 m și 
72 m.

CONTINUĂRI ■ • CONTINUĂRIGeneza oțelului.lui de la excavator: „Pentru fie-mea construiesc combinatul ; are să fie zestrea ei".
Au trecut cîțiva ani; în lo- ■S® .vagonului se înalță un Qgja?t; optsprezece mii de oa- 

ntenT lucrează în jurul meu, o de camioane gonesc pe 
dwaajțyile asfaltate .iar ingi- 

-aeettF acela — primul — îmi 'demonstrează, în cifre, ran- _fffî țT propășirea șantierului: se’ Excavează zilnic douăzeci de mii de metri cubi de pă- mînl,- se toarnă două mii de metri cubi de beton ; valoarea investițiilor se cifrează la cîteva milioane de lei pe zi.De trei zile cutreier șantierul. în laminorul de tablă groasă se instalează mașinile - de calculat electronice; în imediata apropiere a secției se sapă temeliile unul nou . -^sector de uzină ; macarale ridică în văzduhuri scheletul a- coperișului pentru otelărie. Mă. opresc la poalele primului coș ; sus, la optzeci de metri deasupra mea, brigada ii «- face ultimul finisaj ; de luni - de zile, echipa aceasta a trăit între pămînt și cer, ziua și noaptea, pe ploaie, pe vînt, în arșiță. Crivățul tăios, înghețat. înțepător, îmi arde obra

jii, în preajma furnalului, dar- uit totul în fața tabloului: montorii și sudorii se cațără tot mai sus pe serpentina de seînduri înguste, durată împrejurul colosului de fier. „Bine că am reușit să Ieșim cu el din pămînt, înainte de a fi dat înghețul. De-acum are să crească și are să se coacă neapărat — odată cu semănăturile de toamnă". îmi spune cineva din brigadă. Nu-i văd decît sclipătul ochilor tătărești, de sub clapele șepcii înădlte pe sub bărbie.Are multă experiență în construcția furnalelor : a fost și la Reșița, și la Hunedoara. El a înălțat furnalele de șapte sute cincizeci și de o mie de metri cubi; crezuse, de fiecare dată, că a pus punctul pe cea mai vastă construcție a vieții sale — și-acum, depășind tot ce a făcut cîndva, lucrează la unul de 1 700 metri cubi. Toate acestea înseamnă doisprezece ani din vi.ița lui; avea optsprezece cînd a pornit din sat, spre marile șantiere. Pînă la urmă aflu că sîntem de pe aceleași meleaguri : de la Crasna (în- tîi spune Cluj) a pornit în lumea mare, ca să învețe meseria de constructor de furnale. Acum îi învață el pe alții : 1 s-au repartizat cinci flăcăi de la țară, din cei nouă 

sute, recrutați de U.T.C. pentru șantier. Băieții aceștia au o singură credință, sînt minați de un singur entuziasm : să învețe meseria de constructor 1 Există oare, în vremile noastre, obiectiv mai serios, mai plin de conținut ? Concetățeanul meu din Crasna zice că meseria l-a făcut om întreg și pe ei. Cunoștințele și le-a însușit la o școală grea, dar bună. Șantierul este o colectivitate puternică și bine sudată ; priceperea, simțul răspunderii, capacitatea de a face fată, solidaritatea au de dat examen zilnic, aici. Și după ce ai construit trei, patru furnale înalte, ești îndreptățit să afirmi că n-ai trăit degeaba, căci îți vei putea recunoaște munca mîini- lor tale în tot ce înseamnă propășirea de mîine a țării.Trecem la cantina plină de flăcăi; îi găsim reuniți aici pe toți tineri brigadieri nou- veniți.Vestea că în 1967 au să fie calificați, pe șantier, o mie de muncitori auxiliari, a stîrnit mare vîlvă printre ei. Mîine își primesc cel dintîi salariu. Secretarul U.T.C. le dă sfaturi în privința gospodăririi banilor: atîta pentru cantină, atîta pentru cumpărături. Si — atenție la vînătoriî de chilipiruri I Unii au să primeas

că o mie de lei sau mal mult; alții mai puțin. După locul de muncă și după felul în care au muncit.Șeful meu de brigadă zice că primul său cîștig — cu doisprezece ani în urmă, cînd a început să lucreze — a fost de patru sute de lei. Omul întocmește un deviz pentru băieții din echipa lui: cantina face 240 lei pe lună ; cazarea e gratuită ; „fîș-fîș" nu-ți trebuie chiar din prima zi — dar pentru o pereche de pantofi, pentru o cămașă și un pantalon îți rămîn bani destui.Băieții din preajma noastră— flăcăiași de optsprezece, nouăsprezece ani — sînt cu toții bine îmbrăcați. Nimic din exteriorul lor nu-ti spune că au venit de la tară, din Moldova, din Dobrogea, sau din cine știe ce îndepărtat colț al Bărăganului, dintre munții Vrancei sau de la poalele Ceahlăului, din sate ciangă- iești sau de pe colinele Mă- cinului, din sate pierdute prin smîrcurile Dunării, de unde— încă nu de mult — tinerii de seama lor porneau desculți în lume, să se tocmească slugi.Pe cei de-acum nu îl preocupă atît salariul, cît mai degrabă posibilitatea de a învăța ; unii ar renunța cu dragă inimă la bani, numai să poată scrie acasă, în satul lor, că s-au înscris la cutare sau cutare curs. Și sînt nerăbdători că mai trebuie să aștepte. Căci e firesc să treacă în- tîi examenul de admitere al primelor luni de muncă prac

tică, menit să-1 îndepărteze pe chiulangii, și pe leneși.Cele mai multe priviri din jurul nostru seînteiază de pe acum de luminile încă timide ale unei bucurii și pasiuni noi, pe care n-o știu identifica decît adevărații constructori. Poate că angajamentul de azi este pentru o viață întreagă. Pînă să lasă din pămînt al doilea furnal înalt, noua generație de constructori se va fi înrădăcinat și ea, adînc, în solul șantierului. Pînă să se scoată prima șarjă din cuptoarele de otel, vor fi devenit ei, la rîndul lor, oblă- duitorii unei noi generații....A doua zi cade zăpada. Vîntul șuieră sălbatic, troienind alb orașul; deasupra Dunării plutesc draperii de vată ; iarna se instaurează pe străzi, în piețe, printre case. Afară, pe șantier, toată lumea e la posturi. Constructorii se cațără tot mal sus pe schele, în vîrtej urile văzduhului și ale fulgilor. Macaralele ridică piloni pentru noua oțelărie ; în cabinele ninse, șoferii se apleacă atenți peste volan. De la inginerul care a fost aici de la începutul începutului, cînd se implantau primii stîlpi, aflu că în zori, multe mii de oameni — ingineri, muncitori vîrstnicl și brigadieri tineri — au pus mîna pe lopeți, ca să curețe zăpada din locurile de muncă troienite. „Iarna e cea mai grea dintre încercările noastre — îmi spune inginerul. — A patra oară facem lată bătăliei cu ea. Dar dacă e pe undeva vre-un hop, sar 

mii de oameni într-ajutor, de la prima chemare".Am rămas cu impresia adînc întipărită în mine, că lupta aceasta grea, bărbătească, aspră — dîrzenia aceasta de a face față pe șantierele nămețite de zăpezi — se numără printre noile frumuseți ale iernii.
Ținuta in 

conflict cu 
personali

tateamăsură frumusețea omului, capul. Din acest motiv este foarte natural ca omul să fie ocupat foarte mult de felul în care părul îi sporește sau îi ascunde frumusețea.înțeleg prin frumusețe acea armonie a liniilor unei concepții omenești integrate (e vorba de armonie) în personalitatea individului. Rămîne de observat că este vorba de o frumusețe personală, spre deosebire de frumusețea globală (general umană) care este media aritmetică a frumuseții personale la un moment dat, printre altele se poate observa că există indivizi care prin contribuția frumuseților personale o pot influența pe cea globală. Bineînțeles și reciproc. Deci tunsoarea părului este influențată de frumusețea individuală, deci de personalitate.

Propoziție: Personalitateaeste contribuția directă a mediului, gustului estetic, educației asupra moștenirii sale genetice. Demonstrația acestei propoziții nu am s-o mai dau, o voi presupune cunoscută.
Corolar : Ținuta (și în particular tunsoarea) este direct și reciproc dependentă de mediu și educația estetică.
Concluzie : Tunsoarea mea, sau netunsul, pe scurt, depinde de gustul meu estetic (pare absurd dar așa este). îmi place un anumit fel de pictură, o anumită muzică și sînt deci dependent de o anumită modă estetică. Evident la aceasta am ajuns — sar *) putea să nu fiu crezut — după o analiză a curentelor estetice existente.Nu tin să demonstrez că gustul meu estetic este mai bun decît al celorlalți, dar cel puțin pînă acum nu am întîlnit pe nimeni care să îmi demonstreze că ai meu este mai prost decît al celorlalți.Mai prost este că influența mediului poate pune un semn de egalitate într-e *) ținuta mea și a multor indivizi care produc din aceasta (ținută) un scop în sine, o modă, iar de cele mai multe ori printr-e *) aceștia sînt multe nulități.Bineînțeles există și mulți ca mine.Cam asta am vrut să arăt, adică orice fenomen neînțeles nu trebuie condamnat întotdeauna".

*} Toate greșelile de ortogra
fie din text aparțin studentului 
in cauză.

Acestea sînt „principiile" 
care, spune autorul lor, guver
nează „dreptul" său de a se 
purta neîngrijit. Ce s-a intîm- 
plat după aceea ? Tovarășul 
ofițer a socotit util să-i infor
meze și pe colegii lui despre 
concepțiile sale, iar aceștia au 
hotărît să discute cu el într-o 
adunare generală U.T.C., tot 
principial, să-l ajute să-și facă 
lumină în conglomeratul de 
confuzie și aroganță infantilă 
pe care îl demostrează „decla
rația" sa. în adunare s-a în- 
tîmplat însă un fapt neaștep
tat : studentul le-a reproșat 
colegilor săi că nu sînt pregă
tiți pentru o asemenea discu
ție și, deci, solicită amînarea 
dezbaterii pentru după vacan
ța de iarnă, întrucît el vrea 
„argumente serioase, care să-l 
convingă".

Ceilalți studenți au fost de 
acord.

Aflînd despre acest fapt 
ne-am gîndit că n-ar fi lipsit 
de interes să solicităm și pă
rerea altor tineri, ca și a unor 
oameni de mare prestigiu in
telectual, în așa fel ca, la data 
ținerii adunării anunțate, or
ganizația U.T.C. de la anul III 
al Facultății de matematică și 
mecanică să posede argumen
tele necesare pentru a dovedi 
că în societatea noastră ținuta 
fiecăruia, fără a neglija per
sonalitatea tînărului, trebuie 
să fie în concordanță cu pro
filul moral și spiritual al po
porului român, renumit prin 
dragostea sa de frumos și 
bunul simț devenit proverbial.

Așteptăm scrisorile dumnea
voastră.
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ZILNIC

Cuvîntarea tovarășului Chivu Stoica
A Adunarea Națională a Republicii

J
Tunisia

cuvîntul la ședința a Adunării Națio- Republicii Tunisia. Chivu Stoica a un cald mesaj de și cele mai bune
Luînd solemnă 

nale a tovarășul transmis prietenie, urări din partea Marii Adunări Naționale a Republicii Socialiste România, a Consiliului de Stat și a guvernului, a întregului popor român. Vorbitorul a arătat că în România este cunoscută istoria zbuciumată a Tunisiei — țară cu o civilizație milenară, cu un popor harnic și talentat, care și-a cîștigat cu grele sacrificii independența națională — și eforturile depuse de poporul tunisian în construcția economică și socială 
a țării.în continuare, vorbitorul a înfățișat schimbările adinei petrecute în România în viața de stat, în economie, în cultură, preocupările statului in dezvoltarea forțelor de producție, subliniind că scopul fundamental al eforturilor îl constituie asigurarea unei vieți tot mai îmbelșugate poporului român.Desfășurînd o susținută muncă constructivă pentru propășirea necontenită a patriei, corespunzător intereselor sale naționale, poporul român depune, în același timp, eforturi susținute pentru lărgirea colaborării sale multilaterale cu alte state, indiferent de orînduirea lor socială, pentru întărirea forțelor care luptă pentru pace, democrație și progres social — a spus tovarășul Chivu Stoica. Constatăm cu satisfacție dezvoltarea, în ultimii ani, a legăturilor prietenești dintre România și Tunisia, materializate în acordurile bilaterale încheiate între guvernele celor două țări. Noi considerăm, a spus vorbitorul, că, pe măsura mersului înainte al țărilor noastre, în dezvoltarea economiei și culturii naționale se deschid noi posibilități pentru extinderea colaborării economice, a schimburilor comerciale și culturale,. a legăturilor politice, în avantajul reciproc al popoarelor noaștFe. România este hotărîtă sâ sprijine orice pas în această direcție, fiind convinsă că acționează astfel tn interesul fiecăreia din țările și popoarele noastre, în interesul cauzei păcii și prieteniei între popoare.Președintele Consiliului de Stat al Republicii Socialiste România a subliniat că unul din aspectele cele mai semnificative ale mersului ireversibil al omenirii spre progres îl constituie lupta pentru eliberare și independență națională, prefacerile economice, politice și sociale ce au loc în viața popoarelor care și-au dobîndit, în ultimii ani, cu mari jertfe, dreptul de a-și hotărî singure destinul. Vorbitorul a adăugat că o condiție hotărîtoare pentru crearea unui climat internațional favorabil promovării largi a relațiilor' de colaborare între state este respectarea strictă 
a suveranității și independen-

tei naționale, a egalității a tuturor în drepturi a tuturor statelor, neamestecul în treburi
le interne ale altora, respectarea dreptului sacru al fiecărui popor singur soarta, de a-și alege căile proprii Oriunde, aceste principii fundamentale ale relațiilor dintre state sînt încălcate sau nesocotite, se naște o gravă amenințare la adresa păcii și securității popoarelor.O sursă de jorare pentru ca și pentru iubitoare de vorbitorul, o nuarea războiului din Vietnam, care pune gray în pericol nu numai pacea și securitatea popoarelor din zona geografică respectivă,’ ci pacea lumii întregi. Reglementarea neîntîrziată a conflictului din Vietnam, pe baza aplicării acordurilor de la Geneva din 1954, a respectării dreptului poporului vietnamez de a hotărî singur asupra destinelor sale, va contribui la destinderea internațională, la eliminarea pericolului de tindere a acestui focar război.Vorbitorul a subliniat poporul român acordă o mare atenție păcii și securității în Europa, problemă dintre cele mai importante ale vieții politice internaționale. De altfel, această preocupare majoră a poporului român se a- flă în deplină concordanță cu năzuințele tuturor popoarelor europene, vital interesate în salvgardarea păcii. Există acum posibilitatea a- bordării problemei securității într-un mod nou, pe baze acceptabile pentru toate statele europene. De o mare însemnătate în această direcție este promovarea colaborării multilaterale între toate țările, dezvoltarea raporturilor de cooperare între toate popoarele în domeniile politic, economic, științific, cultural, re contribuie la crearea și tinderea unei atmosfere încredere, stimă și ciproc între state, direcție, România

de a-și hotărîde dezvoltare.
profundă îngri- poporul român, toate popoarele pace, a arătat constituie conti-

împreună cu alte țări, rezoluția cu privire la îmbunătățirea relațiilor de bună vecinătate între statele europene cu sisteme sociale diferite, adoptată în unanimitate de către Adunarea Generală a O.N.U., adueîndu-și în acest fel contribuția la promovarea relațiilor de colaborare dintre state.Guvernul Republicii Socialiste România a militat și militează perseverent pentru luarea unor măsuri radicale în domeniul dezarmării, pentru micșorarea și eliminarea completă a pericolului nuclear? Țara noastră se pronunță pentru interzicerea armelor nucleare și lichidarea stocurilor existente, în același timp, eâ este în favoarea unor măsuri parțiale, cum ar fi stabilirea de zone denucleariza- te, sau încheierea unui tratat de neproiiferare a armelor nucleare, care să cuprindă garanții din partea statelor nucleare de a nu folosi arma nucleară împotriva statelor care nu o posedă sau nu o depozitează pe teritoriul lor. Țara noastră consideră, de a- semenea, că ar avea o deosebită importanță retragerea tuturor trupelor străine și lichidarea bazelor militare de pe teritoriul altor state, lichidarea blocurilor militare, măsuri care ar fi de natură să favorizeze normalizarea climatului internațional, cauza păcii și destinderii relațiilor dintre state. După părerea noastră, a spus vorbitorul, fiecare stat — mare sau mic — poate juca un rol activ și aduce o contribuție utilă la rezolvarea problemelor actuale, la apărarea păcii și securității internaționale.Tn încheiere tovarășul Chivu Stoica a subliniat satisfacția în legătură cu vizita pe care o întreprinde in Tunisia, a exprimat dorința de lărgire a contactelor pe linie parlamentară dintre România și Tunisia și a invitat o delegație a Adunării Naționale a Republicii Tunisia, în frunte cu dr. Sadok Mokaddem, președintele Adunării, să facă o vizită în România.

cînd

• In capitala sud-vietnameza 
a fost format vineri un Front 
studențesc de solidaritate cu 
lupta studenților de la Faculta
tea de medicină, care din 27 ia
nuarie se află in grevă. Greviș
tii cer anularea decretului gu
vernamental care prevede insti
tuirea unui comitet de gestiune 
a facultății. Decretul a stirnit 
critici și proteste în rindul stu
denților din majoritatea facul
tăților saigoneze.

După cum transmit corespon
denții agențiilor de presă, gre
viștii au anunțat că nu se vor 
reîntoarce la cursuri pînă 
decretul nu va fi abrogat.

• Grevele de protest ale 
denților spanioli împotriva 
restărilor efectuate de poliție la 
Madrid, Valencia șl Saragosa, 
s-au extins și la universitățile 
din Malaga și Saint Jacques de 
Compostella.

Consiliul profesorilor Facultă
ții de drept din Madrid, a adre
sat rectorului, Gutierrez Rios, o 
declarație scrisă în care critică 
intervenția poliției in interiorul 
facultății. Printre semnatarii 
declarației se află prof. Blaz 
Perez, care în timpul primelor 
incidente din 1956 de la Univer
sitatea din Madrid, deținea 
funcția de ministru de interne.

Întîlnire
Wilson-Kaunda '!

Anumite relatări de presă au menționat posibilitatea ca primul ministru britanic Harold Wilson să se întîlnească cu președintele Zambiei, Kenneth Kaunda, pentru a discuta conflictul dintre cele două țări cu privire la problema rhode- siană. Relatările amintite provin de la Lusaka, capitala Zambiei. La Londra, în cercurile guvernamentale, aceste știri sînt primite cu interes, dar nu sînt oferite nici un fel de indicii în sensul, că ele ar avea vreun temei. Se relevă că Wilson nu plănuiește să facă vreo călătorie în Africa și, în consecință, dacă o întrevedere cu Kaunda ar fi preconizată, ea nu ar putea avea loc decît la Londra. Nu pare totuși probabil ca, în starea actuală a relațiilor anglo-zam- biene, președintele Kaunda să fie dispus să facă o vizită la Londra.

Replica 
la „veto“

i 
i 
i 
i
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Cînd cu două săptămini în urmă Senatul chilian opunea 
veto-ul său vizitei președintelui Eduardo Frei în Statele Unite, 
nimeni nu bănuia finalul acestui gest. Cei 23 de senatori și-au 
justificat atunci votul în mod diferit. O parte din ei au apreciat 
că „forma in care președintele Johnson a adresat invitația șe
fului statului Chile, exprlmîndu-și dorința de a cunoaște cu 
acest prilej programul de reforme economice șl sociale preco
nizat de Frei, constituie o intervenție în treburile interne chi
liene". Ei au declarat că „invitația nu a corespuns normelor de 
respect cerute de relațiile dintre președinții unor națiuni Înde1 
pendente și suverane". Un alt grup de senatori s-a opus invita
ției. considerînd vizita lui Frei la Casa Albă, ca avînd semnifi
cația unui sprijin, chiar și moral, acordat „purtătorilor politicii 
de agresiune în Vietnam". Alți senatori, de astă dată reprezen- 
tind dreapta, au votat împotriva călătoriei lui Frei, exprimin- 
du-și in acest mod nemulțumirea față de o serie de reforme 
elaborate de guvern și care Ie lezau interesele.

Vizita președintelui Frei în Statele Unite, urma să inaugureze 
o serie de contacte ale diplomației americane cu partenerii lor 
din cadrul Organizației Statelor Americane. „Capul de afiș" îl 
deținea voiajul președintelui chilian, intrucit, apreciau obser
vatorii, Chile și-a făcut în mai multe rinduri cunoscută poziția 
diferită de cea a S.U.A. în O.S.A. In funcție de gradul de rezis
tență pe care urma să-l întimpine la Frei, diplomația americană 
la sud de Rio Grande, avea să-și stabilească planul de acțiune 
în vederea mult controversatei intilnirl latino-americane la ni
vel înalt.

După cum reiese din corespondențele transmise din Santiago 
de Chile, președintele Frei a fost profund nemulțumit de veto-ul 
Senatului. Dat fiind că pentru prima oară în ultimii 145 de ani, 
făcînd uz de prerogativele constituționale, senatorii au respins 
o invitație adresată șefului statului, Eduardo Frei a introdus iu 
parlament un proiect de reformă a constituției.

Curios, însă, proiectul introdus la numai două zile după 
„veto" nu revendica modificarea articolului din constituție po
trivit căruia Senatul poate retrage președintelui dreptul de a 
părăsi teritoriul țării, chiar într-o vizită. Proiectul de reformă 
constituțională, ii acordă președintelui puterea de a decreta di
zolvarea congresului, precum și fixarea unor noi alegeri legis
lative. Frei speră ca dispunind de posibilitatea de a dizolva 
Congresul și de a convoca noi alegeri, să înlăture „crize insti
tuționale" de genul aceleia create după refuzul Senatului.

Legea a fost aprobată miercuri in Congres atit de deputății 
guvernamentali, cit și ai opoziției. La prevederile ei se poate 
face apel numai o singură dată in cursul unui mandat prezi
dențial. Frei a ținut să precizeze că această lege „nu este de 
circumstanță, ci are un caracter definitiv". Ceea ce a stirnit vii 
comentarii nu a fost atit conținutul legii in șine, cit faptul că 
in favoarea organizării unor noi alegeri s-au pronunțat toate 
grupările politice din țară, fiecare din ele căutînd să profit» cit 
mai mult de pe urma veto-ului din Senat. Partizanii președinte
lui Frei speră că apelind la urne, intr-un viitor nu prea înde
părtat, vor obține un număr mai mare de locuri atit in Congres, 
cit și în Senat.

După cum reiese din ultimele știri, dezacordurile dintre Se
nat și guvern par a se menține. Astfel, ministrul de externe chi
lian, Gabriel Valdes, a declarat in fața Comisiei senatoriale pen
tru problemele externe că președintele Frei nu va participa la 
proiectata întîlnire la nivel înalt a O.S.A., in cazul în care Se
natul nu-și va revizui poziția față de vizita sa în S.U.A. Mal 
mult, Valdes a condiționat participarea sa la viitoarea reuniune 
ministerială a O.S.A. de la Buenos Aires, de revizuirea atitudi
nii Senatului.

Abia la două săptămini după „veto"-ul din Senat, parlamen
tului i-a fost prezentat un nou amendament la constituție in 
baza căruia președintele și membrii guvernului pot părăsi teri
toriul național fără aprobarea preliminară a Senatului. Replica 
I* „veto" n-a ajuns la punctul final.

IOAN TIMOFTE

SESIUNEA

*■ DIALOGUL GRECO-TURC★au fost
sesiuni.
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S.L.A. După cum s-a anunțat, la baza aeriană Brooks din a- 
propiere de San Antonio, într-o cabină spațială s-a produs 
un incendiu cu urmări tragice. In fotografie : cabina spa

țială după incendiu.

Vineri după-amiază vizitate uzinele textile de la Birkassâa din apropierea Tunisului. Construită anul trecut, această întreprindere modern utilată finisează zilnic 120 000 m, de țesături. Muncitorii au făcut o caldă primire oaspeților români.Manifestările oficiale de vineri au luat sfîrșit cu dineul oferit în saloanele hotelului „Hilton" de către președintele Consiliului de Stat, Chivu Stoica, și soția, in onoarea

președintelui Habib Burghiba și a soției sale.La dineu au luat parte conducători ai Republicii Tunisia, personalități ale vieții culturale și științifice, generali, ziariști, șefi ai misiunilor diplomatice.Președintele Consiliului de Stat al Republicii Socialiste România și președintele Tunisiei au rostit toasturi. Dineul s-a desfășurat într-o atmosferă cordială.

Turistul nu simte oboseala călătoriei cînd sosește în- tr-un oraș mare, pentru prima oară; el vrea să vadă ceva deosebit chiar de la sosire, indiferent de oră, indiferent de starea vremii. La Milano ești tentat să vizitezi întîi celebra piață a Domului, la Paris — Turnul Eiffel ; la Bruxelles trebuie să vizitezi în primul rînd Grand’Place, medievala piață dominată de turnul impunător al vechii primării, în secolul al XV-lea.
Aici, noaptea ai impresia că 

te afli în Evul Mediu, bineîn
țeles dacă privești numai ve
chile clădiri care împrejmuiesc 
această piață. Dacă nimerești 
însă în ore de aglomerație, cu 
turiști de pe toate meridia
nele, fotografifiid sau filmînd, 
cînd piața este plină pînă la 
refuz de autoturisme, și dacă 
se mai întimplă să fie și o 
oră cînd își fac apariția gru
puri de studenți belgieni, gă
lăgioși, cu nostime pălăriuțe, 
fără cozoroc sau cu un cozo
roc Ia umbra căruia ai putea 
gara un,., autoturism, atunci 
nu mai ești în secolul XV, ci 
în zgomotosul secol al XX-lea.

In marile orașe, vizitatorul 
străin caută „orașul vechi" — 
acolo unde există — și clădi
rile sau monumentele istorice. 
După ce ai admirat operele 
arhitectonice monumentale din 
Grand’Place, trebuie să vezi 
și clădirea Bursei, cu un foar
te frumos fronton artistic 
sculptat, sprijinit pe coloane 
înalte, fațadă asemănătoare în 
linii mari cu cea a renumitu-

lui teatru de la Monnaie, dar 
cu mult mai impunătoare, a- 
poi catedrala Saint Michel, a 
cărei construcție a început 
prin secolul al XIII-lea și care, 
prin proporții și stil, iți evo
că catedrala Notre Dame din 
Paris ; îndrăzneață clădire a 
Palatului justiției, ridicată in 
secolul trecut, Arcul de Tri
umf din parcul Cinquantenu- 
ire, construit la începutul seco
lului nostru și multe alte clă
diri și monumente construite 
de-a lungul secolelor.

Mărturiile secoalelor tre
cute se învecinează deseori 
cu opere ale arhitecturii mo
derne, blocuri de diferite 
forme cu multe etaje. Alte 
linii, alte concepții. Blocuri 
de diferite forme ; nu 
înalte, 10—15 etaje.

Uneori ele se îmbină 
monios cu clădirile 
vechi din jur, alte ori 
puțin. Orașul are multe
levarde largi, unele străbă
tute de tuneluri pentru auto
vehicule, ceea ce facilitează 
circulația acestora; are și foar
te multe străzi înguste, intor-
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• Potrivit agenției B.T.A., gu
vernele Bulgariei și Columbiei 
au hotărît să stabilească relații 
consulare între cele două țări și 
să deschidă consulate la Sofia 
și la Bogota.

•

• Jack Ruby, ucigașul lui Lee 
Harvey Oswald, asasinul pre
ședintelui Kennedy, care a de
cedat recent la Dallas, a suferit 
de o tumoare canceroasă la 
creier, asemănătoare cu aceea 
care a „invadat" și celelalte 
părți ale corpului, scrie ziarul 
„Dallas News".

Această constatare a fost in
clusă intr-un raport prezentat 
autorităților de medicul legist 
Earl Rose, care a făcut autop
sia cadavrului lui Jack Ruby. La 
autopsie, care a început la o oră 
după deces, au participat, alături 
de Rose, și trei profesori de la 
facultatea de medicină a Uni
versității din Texas.

• Potrivit unui comunicat pu
blicat la Atena, la 6 februarie, 
va avea loc o reuniune a Con
siliului Coroanei. Cu acest pri
lej va fi discutată problema ci
priotă precum și eventualitatea 
reluării dialogului greco-turc 
întrerupt la sfîrșitul anului tre
cut. La această reuniune au 
fost invitați să ia parte liderii 
principalelor partide politice 
din Grecia, în afară de liderul 
E.D.A., JJ Passalidis. Va partici
pa, de asemenea, președintele 
Ciprului, Makarios, care este 
așteptat să sosească luni în ca
pitala Greciei.

tocheate, străjuite de clădiri 
mai mici, mai vechi. Cotidia
nul local LE SOIR arată in
tr-un articol că în Bruxelles 
una din două case datează de 
înainte de 1914.

Bruxelles este un important 
centru economic și comercial. 
In zilele petrecute în capitala 
belgiană am putut înregistra 
năzuința către o extindere a 
legăturilor cu toate țările eu
ropene, sublinitndu-se intere
sul față de . schimburile cu 
România.^! • >•

Toamna, pe arterele princi
pale ale capitalei belgiene sînt 
așezate indicații speciale : 
„Spre salonul Alimentației". 
Locul: pe platoul Heysel, lingă 
originala construcție „Atomi- 
um“, înălțată în 1958 cu ocazia 
Expoziției Universale. Timp de 
două săptămini în vastele săli 
ale Palatului Centenarului, 
belgienii ca și turiștii străini 
au ocazia să guste mîncăruri 
și delicatese din diverse țări 
ale lumii, să soarbă cite un 
pahar de „nectar" din podgo
riile globului pămîntesc, să se 
minuneze de ultimele inven
ții ale artelor menajere.

In 1966 țara noastră a orga
nizat un foarte reușit pavi
lion, impresionind prin calita
tea produselor selecționate, 
prin estetica prezentării. In 
standul special de vinzare cu 
amănuntul, zilnic vizitatorii își 
cumpărau conserve și băuturi 
românești, puțind să guste 
pe loc felii de salam de Sibiu

• în timpul lucrărilor de con
strucții, la periferiile orașului 
Iambol (Bulgaria), au fost des
coperite două morminte care 
datează din epoca tîrzie a impe
riului roman. Cercetările ulte
rioare au stabilit că este vorba 
de două necropole. în prima au 
fost găsite vase de sticlă, o ca
taramă de argint pentru cingă
toare, un vas de bronz și 15 
inele de bronz. în a doua ne
cropolă, la o adîncime de trei 
metri, a fost găsit un inel de 
aur de 13,8 grame, un alt inel pe 
care a fost gravat un bust de 
bărbat, o podoabă de aur cu 
greutatea de 38 grame, vase de 
sticlă, de argilă și alte obiecte.

• După cum transmite agen
ția A.C.T.C., în cadrul unei șe
dințe a Comisiei militare de ar
mistițiu din Coreea, colonelul 
Han Ghiu Ghen a remis părții 
americane un protest în legătu
ră cu încălcările acordului de 
armistițiu comise de această 
parte în zona demilitarizată. în 
protest se specifică că de la 20 ia
nuarie pînă la 2 februarie 1967, 
partea americană a transportat 
în zona demilitarizată mitralie
re și alt armament greu și ușor. 
De asemenea, la 22 și 27 ianua
rie în zona demilitarizată par
tea adversă a pus la cale citeva 
incendii.

PARLAMENTULUI FINLANDEZ
• La Helsinki a avut loc des

chiderea sesiunii din anul 1967 
a parlamentului finlandez. 
Luînd cuvîntul cu această oca
zie. președintele Finlandei, Urho 
Kekkonen, a enumerat principa
lele proiecte de lege care ur
mează să fie examinate în timpul 
acestei

• In 
făcute 
mert din Cardiff, ministrul 
nanțelor al Marii Britanii, 
mes Callaghan, a subliniat 
„pierderile de devize ale 
gliei decurgind din staționarea 
trupelor britanice pe teritoriul 
R. F. a Germaniei, vor trebui 
să fie integral compensate de 
guvernul vest-german“.

cadrai unei declarații 
în fața Camerei de

Imagine nocturnă din Bruxelles

și cite un păhărel de Cotnar, 
de Murfatlar sau din alte pod
gorii din țara noastră.

„Aveți o expoziție foarte 
frumoasă și reușită — de
clara ministrul economiei al 
Belgiei. Mă bucur că am a- 
vut ocazia să vizitez pavilio
nul dv. și sper că el va facilita 
dezvoltarea schimburilor co
merciale între România și 
Belgia".

Cu ocazia vizitei președin
telui Senatului belgian, Paul 
Struye, pavilionul românesc 
a primit medalia Organizației 
mondiale a presei periodice, 
iar în cadrul unei reuniuni o-

ficiale, președintele 
celui de-al 37-lea Salon inter
național al alimentației și ar
telor menajere, Gaston Cle
ment, a inmînat directorului 
pavilionului românesc „Ma
rele premiu de onoare", cea 
mai înaltă distincție a acestei 
importante manifestări econo
mice internaționale.

Interlocutorii mei belgieni 
au subliniat cu satisfacție dez
voltarea relațiilor 
belgiene și 
convingerea 
noaște și in 
extindere.

Desfășurat intr-o 
atmosferă incordată, 
in care interesele 
caselor de discuri și 
subiectivitatea juriu
lui. au dominat 
tr-o măsură care 
surprins chiar pe 
timii culiselor,
de al 17-lea festival 
de la San Remo a 
dezamăgit, a creat 
controverse ascuțite, 
a făcut victime. Lup
ta pentru premiul 
cel mare al festiva
lului, relata CORRI- 
ERE DELLA SERA, 
s-a dus între „tradi
ționaliști" șl „tineri", 
reprezentînd 
două tendințe 
se manifestă la 
actuală in 
ușoară italiană. Vo
turile au fost împăr
țite, juriul cufundat 
în cea mai adincă 
confuzie, își propu
sese Ia un moment 
dat să promoveze un 
talent tînăr, dar a 
premiat pînă la ur- 

,Non 
de 

Testa, 
Claudio 
Zanic- 
supor-

11, ar fi pierdut mul
te dintre sufragiile 
admiratorilor lor.

Noua victorie a lui 
Claudio Villa, cintă- 
reț cu calități vocale 
recunoscute și la 
festivalele anterioa
re din 1955, 1957 și 
1962, se datorează, 
remarca tot CORRI-

eliminarea din con
curs a cîntecului său, 
ci în ultimă analiză 
de disperarea acu
mulată timp de 10 
ani. înaintea con
cursului, i s-a cerut 
să-șl modifice melo
dia pentru a deveni 
mai „comercială", 
dar el a refuzat să

și-au 
că ele 
viitor o

F
juriului'sf mă cîntecul 

pensare a me". 
Sciorilli și 
prezentat de 
Villa și Iva 
chi. Tinerii 
teri ai cîntecului ita
lian au aplaudat, în
să. mai ales 
țiile „Giganti", 
chelors", „Surfs' 
pe cintăretele 
nella Vanoni și 
narida Spinaci 
siderate de la 
început favorite 
festivalului. In 
schimb, se afirmă, 
alți- cîntăreți ea Mo- 
dugno, Milva, Casei-

româno- 
exprimat 
vor cu- 
continuă

forma- 
„Ba- 

i" și 
Or- 
An- 
con- 
bun 
ale

S. AURELIAN

ERE DELLA SERA, 
prestigiului de care 
se bucură în lumea 
discului, siguranța 
succesului de casă pe 
care o dau întotdea
una imprimările sa
le. Da, dar atunci 
cum rămine cu pro
movarea tinerelor 
talente ? Gestul tra
gic al compozitoru
lui Luigi Tenco, a 
emoționat profund, a 
indignat prin moti
vele serioase care 
l-au declanșat. Sinu
ciderea sa nu a fost 
cauzată numai

facă concesii. Spiri
tul comercial s-a 
dovedit Insă mai pu
ternic decît talentul, 
inspirația, sensibili
tatea artistică. Festi
valul de la San Re
mo este mașină 
devorat talente 
opiniază unii. Șl 
nu sînt departe 
adevăr. Tenco și 
ții ca el, au fost
crlficațl exigentelor 
comerciale ale pleții 
discograflce.
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